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No šīs apvienības Ventspils mēra amata 
kandidāts un saraksta līderis ir ventspil-
nieks, bijušais aizsardzības un ārlietu ministrs 
un Eiropas Parlamenta deputāts Ģirts Valdis 
Kristovskis.

Ar otro numuru kandidēs Ventspils 
Tirdzniecības ostas padomes locekle, biedrī-
bas “Baltijas asociācija – transports un loģis-
tika” prezidente un zvērināta advokāte Inga 
Antāne, bet ar trešo numuru – Nacionālās 
apvienības Ventspils nodaļas vadītājs Bruno 
Jurševics. Tālāk sarakstā seko Dace Korna, 
Aivis Landmanis, Anželika Jurševica, Ojārs 
Grīnbergs, Raimonds Kalniņš, Gita Rēvalde, 
Uģis Goldmanis, Ivars Landmanis, Edvards 
Ratnieks, Edgars Ūdris, Linards Gulbis, Jānis 
Makkars un Vigo Sviķekalns.

“Ventspils atdzimšanai un uzplaukumam” 
Ventspils domes vēlēšanās 

piesaka 16 kandidātus

Trīs politisko partiju – “Vienotība”, Nacionālā apvienība un Latvijas Reģionu apvienība – Ventspils nodaļas 
pārstāvji trešdien Centrālās vēlēšanu komisijas (CVK) Ventspils pilsētas vēlēšanu komisijā iesniedza 
savu kandidātu sarakstu dalībai pašvaldību vēlēšanās. Vēlēšanās par vietu Ventspils pilsētas pašvaldībā 
pieteikti kopumā 16 kandidāti. Saraksta devīze būs “Ventspils atdzimšanai un uzplaukumam”.

“Programmas veidošanā balstījāmies uz 
mūsu pārliecību, kā veidot Ventspils pilsē-
tu plaukstošu un spēcīgu turpmākos gadus. 
Tā ir mūsu apņemšanās, ko plānojam uzva-
ras gadījumā īstenot. Mūsu sarakstu veido 
dažādu nozaru profesionāļi ar lielu pieredzi 
un zināšanām savā jomā. Neviens kandidāts 
nav nejaušs, tā ir apzināti veidota komanda, 
kurai pa spēkam būtu īstenot pārmaiņas pil-
sētā,” atzina apvienotā saraksta līderis Ģirts 
Valdis Kristovskis.

Saraksta 4000 zīmju programma ir plaša, 
tajā paredz pievērst uzmanību pilsētas izaug-
smei un iedzīvotāju labklājībai, veidot jau-
nas darbavietas, veicināt uzņēmējdarbību, 
atbalstīt ostas attīstību un uzlabot dzīves kva-
litāti. Būtiska uzmanība ir pievērsta arī demo-

grāfijai, veselības aizsardzībai, izglītībai un 
inovācijām, kā arī kultūrai un sportam.

Apvienība sola veicināt Ventspils pilsē-
tas iedzīvotāju labklājību un sekmēt pilsētas 
uzplaukumu, radīt brīvu tirgus ekonomiku, 
tā stimulējot uzņēmējus veikt mērķtiecīgu 
saimniecisko darbību un radīt jaunas darba 
vietas, atjaunot Ventspils tranzīta lielpilsē-
tas statusu un reputāciju, veicināt mazo un 
vidējo uzņēmējdarbību, novērst administra-
tīvos šķēršļus jaunu uzņēmumu izveidošanai 
un darbībai. 

Apvienība vēlas izbeigt pašvaldības nego-
dīgu konkurenci uzņēmējdarbībā, izvērst  
īpašu atbalsta programmu, lai jaunieši 
veiksmīgi iekļautos darba vidē vai uzsāktu 
uzņēmējdarbību.

Tāpat politiskie spēki sola atgūt Ventspils kā 
Baltijas vadošās ostas statusu, kā arī uzlabot 
ostas veiktspēju, lai tā spētu iekļauties Eiropas 
ostu konkurencē, tāpat nodrošināt labvēlī-
gu vidi un vienlīdzīgu attieksmi investoriem, 
tādējādi paplašinot jaunu investīciju piesaisti. 
Apvienība arī sola rūpēties par videi draudzī-
gāko tehnoloģiju izmantošanu ostā, piesārņo-
juma un ietekmes uz vidi mazināšanu. 

Apvienība arī plāno Ventspilī radīt sociālās 
mājas, sociālos un grupu dzīvokļus arī soci-
āli mazaizsargātiem iedzīvotājiem, tostarp 
ģimenēm ar bērniem, izveidot sociālo pakal-
pojumu programmu ģimenēm ar bērniem, 
kuru vecāki strādā ārzemēs, kā arī pilnvei-
dot sociālā atbalsta sistēmu tā, lai ģimenes 
spētu labā labklājības līmenī dzīvot Ventspilī. 
Ir iecere atvērt arī psihosomatiskās veselības 
un atpūtas centru. Tāpat arī pensionāriem, 
invalīdiem, represētām personām un daudz-
bērnu ģimenēm tiks nodrošināta bezmaksas 
pārvietošanās sabiedriskajā transportā.
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Latvija ir pilntiesīga Ziemeļatlantijas 
līguma organizācijas jeb NATO dalīb-
valsts kopš 2004. gada, un tas paredz arī 
zināmu svarīgu funkciju veikšanu. Viena 
no īpaši svarīgajām funkcijām ir spēja 
uzņemt sabiedroto NATO dalībvalstu 
bruņoto spēku vienības.

“Ventspils atdzimšanai un uzplaukumam” 
Ventspils domes vēlēšanās piesaka 16 kandidātus
 turpinājums no 3. lpp.

Tāpat apvienība sola rūpēties par ģime-
nēm pieejamu dzīvojamā fonda attīstību, 
nodrošināt nekustamā īpašuma nodokļa 
atlaides 50% apmērā tiem iedzīvotājiem, 
kas deklarējuši dzīvesvietu savā nekustama-
jā īpašumā. Plānots veicināt pakalpojumu 
pieejamību Ventspils slimnīcā, rūpēties par 
augstas raudzes ārstu, speciālistu noturēšanu 
un piesaisti Ventspils ārstniecības iestādēm, 
savukārt pensionāriem, invalīdiem un dau-
dzbērnu ģimenēm piedāvās no pašvaldības 
līdzekļiem daļēji segt dažādu, tostarp profi-
laktisku, maksas pakalpojumu saņemšanu.

Apvienībai ir arī vairākas ieceres izglītības, 
kultūras un sporta attīstības veicināšanā, pie-
dāvājot pilsētai nepieciešamo kvalificētu spe-
ciālistu sagatavošanu, iespēju robežās palie-

lināt Ventspils pedagogu atalgojumu, bagāti-
nāt Ventspils kultūras un sporta dzīvi, nodro-
šināt plašāku atbalstu Ventspils profesionālo 
un amatieru kultūras kolektīvu attīstībai, vei-
cinot ventspilnieku iesaisti. Savukārt sporta 
dzīvē iesaistītajiem bērniem un jauniešiem 
plānots veidot nepieciešamo fizioterapijas 
prevenciju un izveidot visiem sportistiem pie-
ejamu rehabilitācijas dienestu.

Jau vēstīts, ka aprīļa sākumā šo trīs parti-
ju pārstāvji – “Vienotības” Ventspils nodaļas 
biedrs Kristovskis, Latvijas Reģionu apvie-
nības Ventspils nodaļas vadītājs Raimonds 
Kalniņš un Nacionālās apvienības Ventspils 
nodaļas vadītājs Bruno Jurševics – parakstī-
ja kopīgu vienošanos par dalību pašvaldību 
vēlēšanās Ventspilī.

18. aprīlī Latvijā kopumā bija pieteikti 1002 
kandidāti, kuri pārstāv 52 sarakstus. Ventspilī 
pirmā savu sarakstu iesniedza “Saskaņa”. 
Šīs partijas Ventspils mēra amata kandidāts 
ir Vitalijs Truševics, kurš ir pašlaik vienīgais 
“Saskaņas” deputāts Ventspils pilsētas domē.

20. aprīlī savu sarakstu plānoja iesniegt arī 
“Latvijai un Ventspilij”. Šīs partijas kandidāts 
pilsētas mēra amatam ir Aivars Lembergs.

Laiks NATO kuģiem un kravām atgriezties Ventspils ostā

Laika gaitā NATO flotes kuģi ir izmanto-
juši Latvijas lielākās ostas, tajā skaitā arī 
Ventspils ostu. Piemēram, pērn Ventspils 
ostā ienāca kopumā 11 šādi kuģi, pēdē-
jo trīs gadu laikā kopumā – trīs desmiti. To, 
kādām vajadzībām tiks izmantota Ventspils, 
Rīgas vai Liepājas osta, galvenokārt izlemj 
pati NATO, Aizsardzības ministrija un ASV 
vēstniecība.

Nupat Ventspils ostā strādājošajā “Noord 
Natie Ventspils Terminals” viesojās NATO 
Flotes nodrošinājuma un atbalsta eksper-
ti, lai klātienē pārliecinātos, kā šobrīd strā-
dā Ventspils osta, piedalītos tās pārvaldes 
gatavības analīzes pasākumā un uzņēmuma 
“Noord Natie Ventspils Terminals” piestātnes 
apsekošanā. Eksperti vēlējās izzināt drošības 
aspektus, kā arī izvērtēt situāciju un iespējas 
NATO kravu nosūtīšanai nākotnē plānotajām 
militārām mācībām Latvijā.

Ventspils pilsētai gan ir bēdīga pieredze, 
kad pirms dažiem gadiem kāda NATO kuģa 
vizītes Ventspilī laikā izcēlās skarbs konflikts 
starp bravūrīgiem ventspilniekiem un NATO 
jūrniekiem. “Toreiz pilsētas “saimnieks” 
Aivars Lembergs kārtējo reizi, maigi sakot, 
raidīja neviesmīlīgus izteicienus NATO virzie-
nā, aizrunājās līdz pat okupācijas salīdzināju-
mam. Kā zināms, tad kopš tā laika Ventspils 
ir iekļuvusi NATO melnajā sarakstā, un NATO 
kravas caur Ventspils ostu vairs netiek nosūtī-
tas,” pēc tikšanās pauda bijušais aizsardzības 
ministrs Ģirts Valdis Kristovskis, kurš vadīja 
attiecīgo ministriju tajā laikā, kad Latvija bija 
ceļā uz iestāšanos NATO, par ko arī nule kā 
sarakstījis grāmatu.

Kristovskis tikšanās reizē ar NATO Flotes 
nodrošinājuma un atbalsta ekspertiem pār-
liecinājās gan par Ventspils ostas dienesta un 
“Noord Natie Ventspils Terminals” terminā-
ļa, gan par Latvijas Nacionālo bruņoto spēku 
pārstāvju profesionālo sagatavotību un vēlmi 
sadarboties tuvojošās NATO misijas izpildei. 
“Paralēli tam esmu uzsācis padziļinātu izpē-
ti, kā atjaunot Ventspils pievilcību ASV un 

NATO nodrošinājuma un atbalsta plānošanas 
dienestu acīs, lai tādejādi Ventspils ieņem-
tu redzamu vietu NATO – Latvijas uzņemošās 
valsts atbalsta procesos. Esmu pārliecināts, 
ka veidojot nosvērtu, tālredzīgu un atbildī-
gu pašvaldības politiku, NATO kuģi un kravas 
atgriezīsies Ventspils piestātnēs,” pārliecību 
pauda Kristovskis.

Kristovskis uzsver, ka Latvijas kā NATO 
dalībvalsts viena no īpaši svarīgām funkcijām 
ir “spēja uzņemt sabiedroto NATO dalībval-
stu bruņoto spēku vienības savā zemē, īpaši 

tad, ja ir nepieciešams NATO atbalsts Latvijas 
apdraudējumu situācijās”. 

“Tā ir izšķirīga spēja, ja gribam apdraudē-
juma situācijā saņemt militāru atbalstu neka-
vējoties, tas ir, dažu mēnešu, dažu nedē-
ļu vai pat tikai dažu dienu un stundu laikā. 
NATO to sauc par “Host Nation Support” jeb 
“Uzņemošās valsts atbalsta spēja”. Tas nozī-
mē, ka valsts, kura sagaida militāru palīdzī-
bu, šim brīdim nopietni gatavojas. Runa ir ne 
tikai par sadzīves apstākļu, bet arī par ostu, 
lidlauku, ceļu infrastruktūras un to apkal-

pojošo dienestu raitu sadarbību. Tā ir īpaša, 
pat izšķiroša militārā spēja. Visām Latvijas 
ostām, arī Ventspils ostai, ir jāspēj profesio-
nāli un aktīvi piedalīties šīs Latvijas drošībai 
būtiskās funkcijas nodrošināšanā,” uzsvēra 
Kristovskis. 

Arnis Pētersons

Lēmumu par kandidēšanu pašvaldību 
vēlēšanās Ventspilī pieņēmusi arī politis-
kā partija “KPV LV”. Šī partija gatavo neat-

karīgo sarakstu Ventspilij un aicina: “Nāc 
sarakstā!”

Pašvaldību vēlēšanas notiks 3. jūnijā. 
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DARBI ZELTA VĒRTĪBĀ
Ventspilniece Dace Korna ir to cilvēku skai-

tā, kas savās un līdzcilvēku interesēs cenšas šo 
procesu attīstībai vai norietam sekot līdzi un 
tos iespējami objektīvi novērtēt. Neskatoties 
uz daudziem  neapšaubāmajiem un palieko-
šajiem panākumiem pieminētajās jomās, viņa 
laikrakstam “Ventspilnieks.lv” norādīja arī uz 
pilsētnieku vidū kādreiz ļoti populārām aktivi-
tātēm, kuras vairs netiek turpinātas. Kā vienu 
no zīmīgākajām Dace Korna minēja pēc pil-
sētas domes iniciatīvas 1996. gadā Ventspilī 
nodibināto Lokālo mutes veselības centru 
(MVC). To veidoja kā pašvaldības Skolu valdes 
struktūrvienību nolūkā sekmēt bērnu mutes 
veselības profilakses nodrošināšanu. Tas bija 
pirmais šāda tipa centrs Latvijā un to uzņēmās 
vadīt sertificēta zobu higiēniste Biruta Geige. 
Viņa bija vienīgā pilsētas domes algotā šī cen-
tra štata darbiniece.

Īsos vārdos grūti aprakstīt visu, ko Biruta 
Geige, sadarbojoties ar skolu un pirmssko-
lu iestāžu vadītājiem, pilsētas stomatolo-
giem  šai laikā bērnu mutes veselības uzla-
bošanā paveica, jo rezultāti jau pēc pirma-
jiem pieciem darba gadiem pamatrādītā-
jos, kas atspoguļo zobu bojāšanos, bijuši  uz 
pusi labāki nekā iepriekš. Zināmu priekšsta-
tu par izzinoši atraktīvajiem pasākumiem, 
tanī skaitā fluorīda programmas ievieša-
nā,  var izteikt fakts, ka pieredzi lūkot uz 
Ventspili brauca MVC darbinieki no visas 
Latvijas, un arī Biruta kopā ar populāro bērnu 

Reiz bija. Un izbija
Šis nebūs nostalģisks stāsts par 
mauriņa zāli,  kas agrāk bijusi koši 
zaļa, un vasaras debesīm, kuras 
toreiz likušās daudz zilākas nekā 
tagad. Stāsts būs par neseno Vents-
pils pagātni, kad pēc pilsētas pašval-
dības iniciatīvas un ar tās atbalstu 
publiski aizsākās, kādu laiku plauka 
un attīstījās daudzas patiešām vēr-
tīgas iniciatīvas izglītības, veselības 
aprūpes un sociālajā jomā. Bet pēc 
tam tās klusi ir gājušas mazumā 
vai izplēnējušas pavisam, dodot 
vietu varbūt ne tik vajadzīgām, bet 
modīgākām, varētu pat teikt, popu-
listiski – reklāmiskām aktivitātēm, 
kas toties nes tūlītēju slavu pilsētas 
tēviem un krusttēviem.  

ansambli “Jūras akmentiņi” tika aicināta un 
savas darba metodes zobu higiēnas ievie-
šanā atraktīvi demonstrēja bērnudārznieku 
un skolēnu kolektīvos  visā valstī. Nevajag 
trīs reizes minēt, ar ko tas beidzās, pateik-
sim tūlīt: pilsētas domes izglītības pārvaldes 
vadītājs 2009. gada jūnijā izdeva pavēli, ka 
izglītības pārvaldē tiek samazināts darbinieku 
skaits un Biruta Geige ir atlaista. Tā kā viņa 
bija vienīgā MVC darbiniece, tas Ventspilī fak-
tiski pārstāja darboties, kaut formāli likvidēts 
netika. Biruta kā augstas raudzes zobu higiē-
niste kādu laiku vēl pastrādājusi Reģionālajā 
MVC Kuldīgā, izpelnoties nosaukumu “Zobu 
higiēnistu Kurzemes lepnums” un kā viena 
no pirmajām valstī saņemot Latvijas Zobu 
higiēnistu augsto  apbalvojumu “Zelta zobu 
birsti 2012”. Grūti viņai nācies samierināties 
ar pensionāres rāmo ikdienu, bet sākusi pie-
rast. Vien  pēc profesionāļa skatījuma kremt, 
ka Ventspilī līdz šim nav padomāts, kā palī-
dzēt tiem, kam akūtas zobu sāpes uznākušas 
brīvajās vai svētku dienās. 

VECĀKI AR ĪPAŠĀM VAJADZĪBĀM?
Tagad enerģijas vēl pārpilnā speciāliste no 

mājas rūpēm izbrīvētā laikā apmeklē sko-
las, uz kurām tiek aicināta runāt par zobu 
higiēnas  smalkumiem, tanī skaitā tās, kurās 
mācās viņas mazbērni. Skumji, ka viss tieši 
tā beidzies, atzīst Dace, jo apmācība mutes 
veselības uzturēšanā  nav vienreiz padarāms 
darbs, tas jāatkārto ar katru nākamo paau-
dzi. Viņa pieļauj, ka pilnībā tas nav apstā-
jies, bet Birutas laiku aizrautību sadarbībā ar 
zobu kopšanas līdzekļu firmām un vietējiem 
stomatologiem vairs nemana. Ventspilnieki 
šinī sakarā ironizē, ka jāgaida, kad zobi izšķil-
sies un tos vajadzēs kopt pilsētas mēra gadu 
vecajam mazulim, jo tad varbūt pašvaldī-
ba atcerēsies, ka arī citiem, mazāk situētu 
vecāku bērniem, tas vajadzīgs. Precedents 

šinī ziņā ziņā ir – kad Aivars Lembergs uzsā-
ka ar ratiņiem svaigā gaisā vizināt savu dēli-
ņu, pilsētā priekš ratiņniekiem aktīvi sāka 
sakārtot uz- un nobrauktuves no trotuāriem, 
labāk grantēt parku celiņus, ar īpašām norā-
dēm aprīkot automašīnu stāvvietas vecāku 
ar mazuli ērtībām. Vēl tērgā, ka A. Lembergs 
ļoti  savlaicīgi sācis gādāt par savai atvasei 
atbilstošas pirmās mācību iestādes  nodro-
šināšanu, jo par bargu naudu sākumskolas 
vajadzībām tiek pārbūvēta senlaicīga ēka pil-
sētas centrā, kur līdz šim bija vakara vidus-
skola un pēc īpašas programmas mācījās arī 
romu tautības bērni. 

NO DOMES GAIDA ARĪ 
NETRADICIONĀLU ATTIEKSMI

Kā zina stāstīt Dace, problēmas ar jauniešu 
veselību pēdējos gados vairākkārt  pamanī-
juši arī  viņai zināmie ģimenes ārsti. Astrīda 
Ārija Kalniņa, kura pavisam nesen aizgājusi 
pensijā un saņēmusi balvu par ventspilnieku 
veselībai veltītajiem teju piecdesmit  mūža 
gadiem, novērojusi, ka pēdējā laikā no jau-
niešiem un viņu vecākiem nākas saņemt 
aizvien vairāk sūdzību par bērnu  stājas un 
muguras problēmām. Daktere sakās sapro-
tam skolu rūpes par mācību vielas apguvei 
nepieciešamo stundu skaitu, kuru nāktos 
samazināt, ja ieviestu vēl arī, piemēram, stā-
jas korekcijas nodarbības. Mediķei atmiņā, ka 
agrāk tomēr tādas notikušas, tātad  par mācī-
bu programmas pārkārtošanu jālemj valsts 
līmenī, un kāpēc gan Ventspils nevarētu šo 
procesu iniciēt? Problēmas viņa saskata arī 
nelabvēlīgu vai vienkārši maz izglītotu vecā-
ku ģimenēs, kurās bērni neiet skolā, nedē-
ļām dzīvo nemazgājušies un pat utu apsēsti. 

“Situācija nav tik slikta, lai bērnu no turienes 
izņemtu, vajadzīga tikai ciešāka sociālo dienes-
tu kontrole un bieži vien arī kaut neliela mate-
riālā palīdzība virs formāli noteiktā līmeņa. 

Iespējams, kādi normatīvi pašvaldībai neļauj 
tādu sniegt, bet tā varētu parūpēties citādā 
veidā, kaut vai mudinot,  lai šādus grūtdieņus 
uzmeklē labdari, kādus Ventspilī noteikti var 
atrast. Ģimenes ārstiem ir problēmas pacien-
tu nekavējoties nosūtīt pie vajadzīgā speciā-
lista, jo nereti pie viņiem ir garas rindas, bet 
privātārsta apmeklējumam cilvēkiem vienkārši 
trūkst naudas. Lai arī pašvaldība sakās darām 
iespējamo vajadzīgo speciālistu piesaistīša-
nā pastāvīgam darbam Ventspilī, vairāki no 
viņiem uz pieņemšanām joprojām brauc no 
Rīgas vai citām pilsētām,” par ventspilnieku 
veselību arī tagad pārdzīvo A.Ā. Kalniņa. 

PALĪDZ FORMĀLI, 
NEVIS PĒC BŪTĪBAS 

Pirms apmēram trim gadiem Ventspilī tika 
izplatīta ziņa, ka ar Eiropas Ekonomiskās zonas 
un Sabiedrības integrācijas fonda projektu 
atbalstu Latvijas Sarkanā krusta Kurzemes 
komiteja un biedrība “Integrācijas inkuba-
tors” pilsētā īsteno projektu “Atstumtības riska 
mazināšana personām ar demenci”. Ieceres 
mērķis – nodrošināt rehabilitācijas un pakal-
pojumu kopumu Ventspilī un novadā dzīvo-
jošām personām, sekmējot viņu iekļaušanos 
sociālajā vidē. Tika paziņots, ka Pārventā, 
Talsu ielā 39, tā saucamajā “Ventiņmājā”  ik 
darba dienu tiek gaidīti demences piemeklēti 
cilvēki, lai kopā ar atbilstošiem slimību spe-
ciālistiem  un īpaši sagatavotiem un apmā-
cītiem brīvprātīgajiem trenētos veikt katra 
ikdienā nepieciešamas  darbības un pieda-
lītos arī radošās aktivitātēs. Avīžu lasīšana, 
mūzikas, mākslas iepazīšana, atmiņas trenē-
šana, konsultāciju sniegšana klientu ģimenes 
locekļiem bija tikai daļa no projekta autoru 
piedāvājuma. Projekta kopējais finansējums 
tika nosaukts 21 750 EUR apmērā. 
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Interesanti, ka vairākus simtus sūdzību un 
ierosinājumu pašvaldības vadība pasniedz kā 
lielu veiksmes stāstu, lai gan problēmas nav nedz 
jaunas, nedz arī no citas planētas uzradušās.

P 
riekšvēlēšanu laikā pašvaldības 
mīl izrādīt savu ieinteresētību 
vēlētāju dzīves apstākļu uzlabo-
šanā, tāpēc akcijas, kurās iesais-
tīti iedzīvotāji, kas ļauj salīdzinoši 

viegli nodemonstrēt “labo gribu” ir popu-
lāras. Ventspils pašvaldība šogad lēmu-
si pievērsties jaunajiem vecākiem. Akcijā 
Ventspils māmiņas un tēti varēja iesūtīt 
savus priekšlikumus uzlabojumiem pilsētā, 
kā arī norādīt uz nepilnībām. Interesanti, 
ka vairākus simtus sūdzību un ierosinājumu 
pašvaldības vadība pasniedz kā lielu veik-
smes stāstu, lai gan problēmas nav nedz 
jaunas, nedz arī no citas planētas uzradu-
šās. Tās šeit bijušas vienmēr un lielākoties 
pašvaldībai labi zināmas. Ielūkosimies paš-
valdības portālā ventspils.lv, kur sūdzības 
apkopotas un tiek ziņots arī par “sperta-
jiem soļiem” to risināšanā. Diemžēl ne visas 
sūdzības ir pieejamas to sākotnējā izskatā, 
tāpēc atsevišķās sadaļās var tikai nojaust, 
kāda ir bijusi problēma.

Publiskās un privātās infrastruktūras 
apskats ir nesaprotams kā pilsētas budžets 
– tajā var lasīt tikai objektu nosaukumus un 
kaut kādus risinājumus, kas pamatā ir vai nu 
nākotnē atbalstāmi, vai arī tūlīt ieviešamas 
informatīvās plāksnītes. Attiecīgi – nezinot, 
par ko cilvēki sūdzējušies, grūti arī izprast vai 
viņu vajadzības sadzirdētas.

IZGLĪTĪBA – BĒRNUDĀRZU NAV, 
BĒRNUDĀRZI IR NODROŠINĀTI

Izglītības jomā cilvēki lielākoties sūdzas 
par vietu trūkumu un apgrūtināto pieteik-
šanos bērnudārzos. Šajā ziņā pašvaldības 
atbildēs var atrast arī kādu kuriozu. Uz iero-
sinājumu, ka Ventspilī vajadzētu kādu pri-
vāto bērnudārzu, skan atbilde – pašvaldība 
nodrošina bērnus ar pirmsskolas izglītības 
iestādēm. Uzreiz pēc sūdzībām, ka trūkst 
vietu, šī atbilde šķiet mazliet dīvaina. Turklāt 
privāto bērnudārzu jau nevar atvērt pašval-
dība, tomēr tās attieksme pret šādu projek-
tu ir acīmredzama. 

No iesniegtajiem ierosinājumiem un 
saņemtajām atbildēm var nojaust vēl kādu 
problēmu – iedzīvotāji nemeklē vai nezi-
na, kur meklēt informāciju. Vairāki vecā-
ki ir sūdzējušies, ka trūkst nodarbību bēr-
niem virs divu gadu vecuma, bet no atbil-
des izriet, ka šādu nodarbību netrūkst – ir 
gan Montesori kabinets, gan peldēšana, gan 
mammu vingrošana. Līdzīga situācija ar lek-
cijām vecākiem un topošajiem vecākiem, 
par kuru trūkumu arī sūdzas Ventspils jau-
nie vecāki. Lekcijas ir, tās tikai vajag apmek-
lēt. Acīmredzot pašvaldībai jādomā par to, 
kā noderīgu informāciju padarīt redzamāku. 

Cik draudzīga mazulim ir Ventspils?
Akcija “Ventspils – mazulim draudzīga pilsēta” guvusi necerēti lielu 
atsaucību – vairāki simti ziņojumu par nepilnībām un joki sociālajos 
tīklos no sērijas: nez, par kuru mazuli ir runa?

MEDICĪNISKAS ATBILDES 
UZ SĀPĪGIEM JAUTĀJUMIEM

Priecīga ziņa vecākiem ir fakts, ka, pateico-
ties akcijai, Ventspils poliklīnikā darbību uzsā-
cis alergologs – pulmanologs. Patiešām dīvai-
ni, ka šāds speciālists atradies tikai tagad, jo 
alerģijas ir ikdiena daudziem bērniem. Tomēr 
labāk vēlu nekā nekad. Pamatā veselības 
jomā sūdzības ir par garajām rindām uz bez-
maksas vizītēm. Tā ir ne tikai Ventspils, bet 
visas Latvijas problēma. Ja vēlies palīdzību 
saņemt nekavējoties, atver maciņu un ār -
stam ir brīvs brīdis, ja neesi gatavs maksāt, 
gaidīt var nākties mēnešiem ilgi. Interesanti, 
protams, kas notiktu, ja pēkšņi visi, kas stāv 
garajā rindā, nolemtu samaksāt? Jāatzīst, ka 
atbildes uz sūdzībām brīžiem ir nesalasāmas 
kā ārsta rokraksts. Piemēram, viena no atbil-
dēm, kas atkārtojas vairākkārt ir sekojoša: 
“Ventspils poliklīnika aptaujājusi visus bērnu 
ģimenes ārstus, kuri norādījuši, ka visa 2015.
gada garumā pie šāda speciālista nosūtīti 
47 mazuļi.” Un? Ko tieši no tā jāsecina? Tas 
ir daudz vai maz? Tā ir atbilde uz jautājumu 
– cik mazuļi nosūtīti pie speciālista, nevis uz 
sūdzību – jāstāv garā rindā. Vēl viena ievērī-
bas cienīga atbilde ir šajā pašā kontekstā par 
rindu pie zobārsta.” Ventspilī valsts apmak-
sātus bērnu zobārstu pakalpojumus nodro-
šina 9 zobārstniecības kabineti. Nacionālā 
veselības dienesta mājas lapā ir pieejama 
informācija par iespējām apmeklēt zobār sta 
pakalpojumus bērniem līdz 18 gadu vecu-
mam bez maksas.” Izlasot šo atbildi, rodas 
sajūta, ka cilvēks interesējies, kur meklēt 
informāciju. Turklāt, ja esat kādreiz apmek-
lējuši Nacionālā veselības centra mājas lapu, 
ziniet, ka atrast tur neko nav iespējams. 
Labāk izmantojiet Google.

Vispriecīgākā ziņa topošajiem vecākiem ir 
pašās dokumenta beigās: Ziemeļkurzemes 
reģionālajā slimnīcā “Tiks pasūtīts mākslinie-
cisks objekts, pie kura varēs fotografēties jau-
nie vecāki ar mazuli, izrakstoties no dzemdī-
bu nodaļas.” Jauki, vai ne?

SOCIĀLAIS ATBALSTS PIEAUG 
Sociālajos jautājumos nekādu pārsteigu-

mu – cilvēki pamatā vēlas lielākus pabalstus.
No 2017. gada sākuma pieaudzis bērna 

piedzimšanas pabalsts. Tagad “katra vents-

pilnieku ģimene, neatkarīgi no ienākumu 
līmeņa, par katru bērniņu saņems pašvaldī-
bas pabalstu 210 eiro apmērā(līdz šim 157 
eiro), ja abi vecāki deklarēti Ventspils pilsē-
tā vai arī 105 eiro(līdz šim 79 eiro) apmē-
rā, ja tikai viens no vecākiem deklarēts 
Ventspils pilsētā.” Tātad lojalitāte atmaksā-
jas. Jāatzīmē, ka, piemēram, Rīgā šis vien-
reizējais pabalsts ir tikai 150 eiro, bet vai-
rāk kā 200 ir pavisam nedaudzās pašvaldī-
bās. Tā gan arī ir vienīgā priecīgā ziņa, pārē-
jiem pabalstu tīkotājiem nākas samierināties 
ar visnotaļ formālām atbildēm par to, ka 
pabalstu netrūkst, tos tikai jāmāk samek-
lēt. Jāatzīst, ka viena no sūdzībām ir tieši par 
grūtībām atrast informāciju. Lūk, atbilde, kas 
varētu noderēt arī jums:

- Informācija par sociālo palīdzību ir 
pieejama: 

- portālā www.ventspils.lv;
- populārāko pabalstu izmaksas laikā infor-

mācijas pieejamībai tiek veidoti atsevišķi 
baneri;

- Sociālajā dienestā; 
- regulāri informācija tiek sniegta vietējos 

medijos (TV, radio, laikraksts ,,Ventas Balss”) 
un uz informatīvajiem ekrāniem; 

- divas reizes gadā tiek organizētas infor-
mācijas dienas (tās ļoti reti apmeklē gados 
jauni cilvēki); 

- portālā www.mammamuntetiem.lv; 
- portālā www.godagimene.lv.

IZKLAIDE IR, BET IZKLAIDES NAV
Izklaides sadaļā pašvaldības un ierosināju-

mu iesniedzēju saruna mazliet atgādina kadru 
no kādas kinofilmas, kurā divi cilvēki ilgu laiku 
strīdas vienkārši atkārtojot katrs savu patiesī-
bu. Pilsētā trūkst atrakciju maziem bērniem – 
atrakcijas ir, daudzbērnu ģimenēm nav atlai-
žu – atlaides ir, trūkst pasākumu piedāvājumu 
ziemā – netrūkst, par maz pasākumu Pārventā 
– pasākumu pietiek u.t.t.

Interesantu domas plūdumu izraisījis 
priekšlikums ierīkot bērnu rotaļu istabas spor-
ta un kultūras iestādēs. Lasot atbildi, rodas 
sajūta, ka cilvēks, kas to rakstījis, centies pār-
liecināt pats sevi. Sākumā cieti – “Kultūras 
centrā nav piemērotu telpu šādas vietas 
izveidei.” Tad seko loģiska atklāsme: “Mazus 
bērnus nevar atstāt vienus bez pieskatīša-
nas, līdz ar to rotaļu istabu izveides gadījumā 
būtu nepieciešams kādam bērnus pieskatīt 
un ar tiem nodarboties.” Turpinājumā cilvēks 
seko pats savai domu gaitai un atklāj jaunu 
problēmu: ”Pasākumi bieži notiek vakarā un 
beidzas vēlu, kad mazi bērni parasti jau iet 
gulēt.” Un noslēgumā nepabeigts teikums, 
kas atklāj pavisam neatrisināmu problēmu: 
“Tāpat būtu jādomā, kā bērnu pieskatītājs 
paziņos bērna vecākam, kas, piemēram, 
klausās zālē koncertu, par nepieciešamību…”

Acīmredzami, ka nekādas vēlmes ierīkot 
bērnu rotaļu laukumus autoram nav. Autors, 
starp citu, ir “pašvaldības atbildīgā struktūra”.

Rotaļu istabu tīkotājus neiepriecina arī tirdz-
niecības centrs “Tobago”. Zināms vien, ka ir 
sagatavota atbilde, ka būs atbilde.: “Sociālais 
dienests 01.07.2016. nosūtījis vēstuli. Sniegta 
starpatbilde, ka atbilde tiek gatavota. Līdz 
2017. gadam atbilde nav saņemta.”

Visas problēmas un atbildes, kā arī piedāvā-
tos risinājumus iespējams aplūkot ventspils.lv 
sadaļā – Mazulim draudzīga pilsēta. 

Juris Kalns

Reiz bija. Un izbija
Dace Korna “Ventiņmājā” notiekošo  šone-

dēļ iepazinusi klātienē un bija visai skeptiska 
par ieraudzīto. Jā, tajā no plkst. 10 līdz 14 uztu-
rējušies ap pusotra desmita cilvēku, pārsvarā 
no “Ventiņmājai” netālās apkaimes. Uz turie-
ni katram jānokļūst pašam, bet cilvēkam ar 
demences problēmām tas var būt visai sarež-
ģīti. Vajadzīgs pavadonis, bet par to jārūpējas 
pašam klientam vai viņa ģimenei. Līdzīgi ar 
atceļu uz mājām, turklāt, ja nav nolīgts spe-
ciāls pavadonis, tad gan rītos, gan pēcpusdie-
nā strādājošajam tuviniekam jāatprasās no 

darba. Bezgala neērti, lai neteiktu neiespēja-
mi. Labums gan tāds, ka klientiem uzturēšanās 
“Ventiņmājā” un siltas pusdienas tiek nodroši-
nātas bez maksas. Dace uzskata, ka no projek-
ta īstenotājiem prasīt arī transporta un pava-
doņu nodrošināšanu būtu par daudz,  pretīm-
nākšanu būtu pienākums izrādītarī  pašvaldībai. 
Enerģiskākie sakās priekš tā kādu naudiņu no 
pilsētas arī saņēmuši. Šādi pilsēta jau atbalsta, 
piemēram, neredzīgos  cilvēkus, ar pašvaldības 
autobusu aizvedot no dzīvesvietas līdz bibliotē-
kai, kur notiek periodikas vai grāmatu priekšā 
lasīšana. Tiesa gan, dzirdēts, ka šādi  savāk-
tajiem cilvēkiem  it kā pēc viņu vēlēšanās no 

periodikas tiek lasīti vietējo varu slavinoši, bet 
tās oponentus peļoši raksti. Bet vai gan tādi  
vien brīnumi notiek pirmsvēlēšanu  laikā? 

Kas attiecas uz personu ar demenci apkal-
pošanu, Dace bija dzirdējusi, ka ļoti daudziem 
cilvēkiem, kam šāds pakalpojums būtu vaja-
dzīgs, par tādu iespēju nemaz nav informā-
cijas. Arī daktere Kalniņa izteikusies, ka lab-
prāt būtu aicinājusi apmeklēt “Ventiņmāju” 
dažus  savus pacientus, bet nav zinājusi par 
tās pastāvēšanu. Dace noskaņota rosināt domi 
strādāt, lai tā piesaistītu līdzekļus otras šādas 
mājas ierīkošanai arī Ventas kreisajā krastā, 
nosakot klientiem uzturēšanās laiku, kas būtu 
izdevīgs arī tuviniekiem. 

Jānis Sirmais
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LATVIJAS “ILGDZĪVOTĀJI”
Sāksim ar mūsu pašu Latviju, jo te viss 

ir labi zināms un saprotams. Mazākās pil-
sētas šoreiz liksim mierā un pievērsīsimies 
lielo pilsētu mēriem. Pirmajā vietā – nekā-
du pārsteigumu – ir Aivars Lembergs ar 29 
gadu mēra stāžu. Viņš šajā amatā ir vēl 
no laikiem, kad pastāvēja Latvijas Padomju 
Sociālistiskā Republika – kopš 1988. gada. 
Lemberga karjera Ventspilī attīstījās saistī-
bā ar darbu Latvijas Komunistiskajā parti-
jā (LKP). Pagājušā gadsimta 80.gadu otrajā 
pusē viņš bija Ventspils rajona KP komite-
jas sekretārs. 1987.gada nogalē Lembergs 
no Ventspils rajona KP komitejas tika reko-
mendēts augstākam amatam Latvijas PSR 
Komunistiskās partijas Centrālkomitejā un 
kļuva par LKP CK instruktoru. 1988.gada vasa-
rā viņš pēc LKP CK ieteikuma tika aicināts 
atgriezties Ventspilī, lai vadītu pilsētas izpild-
komiteju. 1988.gada decembrī ar Ventspils 
Tautas deputātu padomes lēmumu kļuva par 
Ventspils tautas deputātu padomes izpildko-
mitejas priekšsēdētāju. 

 Lai arī, kā raksta portāls “Delfi”,  kopš 
2007. gada prokuratūra, kas politiķi  apsūdz 
par kukuļņemšanu sevišķi lielos apmēros 
un citos noziegumos, kas saistīti ar interešu 
konfliktu un ļaunprātīgu dienesta stāvokļa 
izmantošanu, viņam noteikusi vairākus aiz-
liegumus, tostarp aizliegumu pildīt domes 
priekšsēdētāja pienākumus, šo ierobežojumu 
Lembergs apgājis, dažus no tiešajiem mēra 
pienākumiem uzliekot pildīt vietniekiem. 

Konkurenci Lembergam varētu mēģināt 
sastādīt Jelgavas mērs Andris Rāviņš, ja vien 
nebūtu deviņdesmitajos gados sadomājis iet 
lielajā politikā un iemēģināt ministra krēslu, 
tā zaudējot pāris gadus. Taču ar visiem pār-
traukumiem viņa mēra stāžs ir 23 gadi. Trešo 
un ceturto vietu dala Liepājas mērs Uldis 
Sesks un Jēkabpils mērs Leonīds Salcevičs, 
kuram katram ir pa 20 gadiem. 

IGAUŅI – BEZ MĒRU 
VEIKSMES STĀSTIEM

Tālāk pārejam pie Igaunijas, kas latviešiem 
pēdējos gados ir visu vērtību mērs. Varbūt 
igauņu veiksmes stāsta atslēga meklējama 
apstāklī, ka tur pilsētas jau gadu desmitiem 
vada vieni un tie paši cilvēki? Nekā tamlī-
dzīga. Tallinā, kā jau galvaspilsētā, mēri ir 
mainījušies teju vai kaleidoskopiskā ātrumā, 
visilgāk – astoņus gadus – šajā amatā noturē-
jās Edgars Savisārs. Tartu ilgāk par septiņiem 
gadiem nav noturējies neviens, Viljandi – ne 
vairāk par četriem. Bez Savisāra otrs ilgdzī-
votājs Igaunijas pašvaldību vadītāju vidū ir 
Pērnavas mērs Tomass Kivimegi, kurš šajā 
krēslā sēd jau astoto gadu. 

LIETUVA – SKANDĀLI 
UN ĪSI TERMIŅI

Labi, ja igauņiem nav īstu viedo ilgdzīvo-
tāju, tad paraudzīsimies, kas notiek tuvāk 
Ventspilij – Lietuvā. Viļņā neatkarības gados 
ir nomainījušies vairāki mēri, taču rekordists 
ir Arturs Zuokas, kurš pilsētu pirmoreiz vadī-
ja no 2000. līdz 2007. gadam. Vārds “vadīja” 
gan te lietojams nosacīti, jo Zuokas saimnie-
košanu pirmos pāris gadus pavadīja nemitī-
gi skandāli un apsūdzības korupcijā un die-
nesta stāvokļa izmantošanā. Piemēram, viņš 
uzņēmumam, kas piederēja mēram pietuvi-
nātiem biznesmeņiem, bija uzdāvinājis 61 
hektāru zemes. Nav brīnums, ka kādā 2007. 
gadā notikušā aptaujā lietuvieši viņu iekļā-

Pašvaldības – politiķu lēņi?
Pašvaldību vēlēšanu priekšvakarā pašreizējais Ventspils mērs Aivars Lembergs ir paņēmis lielmeistara cienīgu pauzi, neatklājot, vai gatavojas jau kuro 
reizi piedalīties vēlēšanās un atkal pretendēt uz mēra krēslu, kurā atrodas jau 29 gadus. Tikmēr portāls manabalss. lv sācis vākt parakstus, aicinot noteikt 
pilsētu mēriem maksimālo pilnvaru termiņu – ne vairāk par diviem sasaukumiem. “Viens no demokrātijas stūrakmeņiem ir regulāra varas nomaiņa, bet 
šobrīd daudzviet politiķi pašvaldības uztver par saviem lēņiem. Mēs vēlamies to mainīt!” norāda iniciatīvas autori. Tādēļ interesanti būtu paraudzīties, vai 
arī mūsu kaimiņvalstīs ir mēri, kuri savas pilsētas vada tik ilgi.

va korumpētāko politiķu Top 3 sarakstā. Tas 
gan viņam netraucēja 2011. gadā atkal uzva-
rēt vēlēšanās un uz nākamajiem četriem 
gadiem kļūt par galvaspilsētas mēru. Taču 
kopumā viņš mēra krēslā ir pavadījis tikai 11 
gadus, kas salīdzinājumā ar Aivaru Lembergu 
ir nepieklājīgi maz – pat neraugoties uz to, ka 
abus viņus vieno domstarpības ar tiesībsar-
gājošām iestādēm…

Otra lielākā Lietuvas pilsēta Kauņa galvas-
pilsētas rekordam pat tuvu netiek. Tad jau 
drīzāk Kauņa var pretendēt uz pilnīgi pretēju 
rekordu – kā pilsēta ar vislielāko mēru skai-
tu. Proti, kopš 1990. gada pilsētai ir bijuši 
16 mēri – tātad vidēji katrs amatā pavadījis 
apmēram pusotru gadu… 

Arī Ventspilij tuvāk esošajā Lietuvas pil-
sētā, cīņā par tranzīta kravām konkurējo-
šajā Klaipēdā nav vērojamas monarhistis-
kas noslieces: kopš 1990. gada te nomai-
nījušies septiņi mēri, bet visilgāk – kopā 11 
gadus – šajā amatā bijis Rimants Taraškevičs. 
Savukārt ceturtajā lielākajā Lietuvas pilsētā – 
Šauļos – bijuši deviņi mēri ar salīdzinoši pieti-
cīgiem pilnvaru termiņiem.

BALTKRIEVU KĀRTĪBA
Pat ne pārāk demokrātiskā garā pārval-

dītajā Baltkrievijā nav izplatīta mode iesēs-
ties pilsētas vadītāja sēdeklī teju vai uz visu 
mūžu. Piemēram, Minskas izpildkomiteju 
(tur tā vēl šobaltdien dēvē pašvaldību) pēdē-
jo 27 gadu laikā vadījuši seši cilvēki – un 
neviens ilgāk par deviņiem gadiem. Jāteic, 
ka informāciju par Baltkrievijas pilsētu vadī-
tājiem pēdējo pārdesmit gadu laikā atrast ir 
ļoti grūti, taču, ja paskatāmies vismaz paš-

reizējo lielāko pilsētu – Vitebskas, Mogiļevas, 
Brestas, Gomeļas – vadītāju biogrāfijas, tad 
neviens no viņiem neatrodas amatā vairāk 
par desmit gadiem.

Kā paraugs objektīvai salīdzināšanai īsti 
neder arī Krievija, kur pilsētu vadītāju iecel-
šanā un atcelšanā nereti savu vārdu saka 
Kremlis, tādēļ ir diezgan strīdīgs jautājums, 
cik ļoti konkrētās pilsētas pārvaldītāja iecel-
šana atbilst tautas vēlmēm. 

SKANDINĀVU MĒRI
Intereses pēc varam paskatīties, kas notiek 

Baltijas jūras otrā krastā. Varbūt tur ir tradī-
cija mērus ievēlēt uz visu mūžu? Laikam jau 
tomēr ne, kaut gan pa kādam ilgdzīvotā-
jam tur gadās: Stokholmas mēra krēslā devi-
ņus gadus (1992. – 2001.) ir pavadījis Ulfs 
Adelsons, savukārt Gēteborgā veselus 15 
gadus (no 1994. līdz 2009. gadam) saimnie-
koja Gorans Johansons. Vistuvāk Lemberga 
rekordam, taču bez  mazākajām izredzēt 
to pārspēt ir ticis Igaunijā dzimušais Ilmars 
Rēpalu, kurš 19 gadus – no 1994. līdz 2013. – 
pildīja Malmes mēra pienākumus. 

Lai aina būtu pilnīga, nevaram igno-
rēt Somiju. Helsinku pašreizējais mērs Jusi 
Pajunens ir amatā kopš 2005. gada, tātad 
12 gadus, bet viņa priekštece Eva Rīta 
Sītonena pilsētas galvas pienākumus pildīja 
deviņus gadus. Otras lielākās pilsētas Espo 
rekords pieder Marketai Kokonenai – 15 
gadi, no 1995. līdz 2010. gadam. Vistuvāk 
Lemberga kunga rekordam ir Tamperes 
bijušais mērs Jarmo Rantanens ar 22 šajā 
amatā pavadītiem gadiem – no 1985. līdz 
2007. gadam. 

POĻU PANI
Un nobeigumā Polija. Arī tur dinozauri nedzī-

vo. Varšavas mēri lielākoties mainījušies ik pēc 
trim četriem gadiem, izņēmums ir vien Hanna 
Gronkjeviča – Valca, kura šajā amatā atro-
das patlaban un jau kopš 2006. gada beigām. 
Tātad mazliet vairāk par 10 gadiem. Krakovas 
mērs Jaceks Mahrovskis šo amatu ieņem 15 
gadus, kopš 2002. gada. Trešā lielākā Polijas 
pilsēta Lodza ne ar ko nepārsteidz, vismaz laika 
posmā pēc 1989. gada – pavisam bijuši desmit 
mēri, ilgākais valdīšanas periods astoņi. Tikai, 
ja parakņājamies krietni dziļāk pagātnē, tad 
beidzot varam atrast vīru, kurš būtu līdzvērtīgs 
konkurents Lembergam – viņu sauca Vladislavs 
Peņkovskis, un Lodzas pilsētas galvas krēslā 
viņš sabija 32 gadus! Taču, tā kā viņa valdīšana 
sākās vēl aizpagājušajā gadismtā – Peņkovskis 
amatā bija laikā no no 1882. līdz 1914. gadam 
-, tad īsti korekti tomēr viņu mūsu topā iekļaut 
nebūtu. Diezgan ilgi mēra krēslā aizsēdējies 
Poznaņas mērs Rišards Grobelnijs – 19 gadus, 
kopš 1998. gada, bet viņa Gdaņskas kolēģim 
Bogdanam Olešekam stāžs ir mazliet mazāks – 
tikai 16 gadi, kopš 2001. gada.

Apkopojot visu šo statistikas lērumu, nākas 
iegrimt pārdomās – ir mums pamats lepnu-
mam par to, ka tepat blakus dzīvo vīrs, kurš, 
salīdzinājumā ar visām kaimiņvalstīm, pratis 
mēra krēslā noturēties visilgāk, vai arī te nav 
īpaši par ko sajūsmināties? Vai tik ilga piere-
dze ir laba lieta, vai arī varbūt tik ilgstoša atra-
šanās ir ceļš uz stagnāciju?  Galu galā, atcerē-
simies, ka arī padomju valstī līderi turējās pie 
krēsliem, kamēr nenovēlās no tiem, nomirstot 
dabīgā nāvē. Ar ko beidzās padomju valsts, 
šķiet, nevienam nav jāstāsta.     Ilze Liepa
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Pirmo reizi vēsturē 
Ventspils hokeja 
klubs “VENTA 
2002” cīnās Latvijas 
čempionāta  
1. līgas finālā!

H 
okeja klubs “VENTA 2002” ir dibi-
nāts 2002.gadā. Kā jau jebku-
ra jauna, mērķtiecīga un, jā, arī 
ambicioza darba sākums allaž ir 
ļoti grūts. Milzu apņēmība, cerī-

bas, tālredzīgs attīstības plāns un mīlestī-
ba par to, ko dari – tās ir galvenās pamata 
īpašības, kas palīdzējušas klubam sekmīgi 
augt, veidot arvien jaunu paaudžu līmeni 
un pakāpienveida sistēmu. Tagad klubā tre-
nējas hokejisti no mazākā, četru piecu gadu 
vecuma līdz pieaugušo līmenim, komanda 
sekmīgi cīnās Latvijas čempionātā vairākās 
vecuma grupās.

Pakāpeniskas izaugsmes spilgts aplieci-
nājums ir HK “VENTA 2002” vecākā koman-
da. Iepriekš klubs patīkami pārsteidza visus, 
pirms trim gadiem triumfējot Baltkrievijas 
atklātajā čempionātā junioriem. Bet pagāju-
šajā sezonā ventspilnieki pirmo reizi debitēja 
pieaugušo konkurencē – Latvijas čempionātā 
1.līgā. Savā otrajā sezonā 1.līgā HK “VENTA 
2002” šobrīd ir iepriecinājusi daudzus jo dau-
dzus, sekmīgi sasniedzot 1.līgas izslēgšanas 
spēļu finālu.

“Iespējams, pārliecība, ka sezonas izska-
ņā aizkļūsim tik tālu – līdz finālam, varbūt 
īsti nebija, taču cerības ir vienmēr. Te es 
vēlos izteikt milzu pateicību vienam no mūsu 
HK “VENTA 2002” valdes locekļiem Uldim 
Kristiņam. Viņš ir mūsu kluba sirds un dvēse-
le. Viņš ir tieši tas, kas visus motivē, iedves-
mo, saliedē, saliek visu kopā un arī pārdzī-
vo katru mazāko notikumu komandas dzīvē. 
Viņš dzīvo hokejā. Es domāju, ka šī ir tikai 
daļēja balva viņam par neatsveramo ieguldī-
jumu. Es ceru, ka mēs tiksim arī līdz kārtīgai 
balvai,” komentēja kluba valdes loceklis un 
bijušais Latvijas izlases ilggadējais spēlētājs 
Oļegs Sorokins.

Būt uz hokeja viļņa
Pilnas tribīnes, skaļas ovācijas un līdzi jušana par katru spēles momentu, brīnišķī-
gas emocijas – lūk, kāda atmosfēra valda Olimpiskā centra Ventspils ledus hallē. Jo 
īpaši šopavasar. Jautāsiet, vai hokejs Ventspilī piedzīvo arvien lielāku popularitāti? 
Viennozīmīgi – jā. Un tam ir pamatots iemesls: pirmo reizi vēsturē Ventspils hokeja 
klubs “VENTA 2002” cīnās Latvijas čempionāta 1.līgas finālā! Tā ir jauna panākumu 
virsotne, apliecinot, ka kluba ilggadējs attīstības plāns un ieguldītais darbs ir bijis 
pareizs. Uz viļņa šobrīd ir gan HK “VENTA 2002” lielā komanda, un līdz ar viņiem arī 
visas jaunākās vecuma grupu komandas, visi galvenie atbalstītāji un līdz ar visiem – 
arī Ventspils pilsēta.

PIRMAIS SOLIS, PIRMĀ UZVARA
Finālsērija par uzvaru Latvijas čempionā-

ta 1.līgā sākās uzreiz pēc Lieldienu brīvdie-
nām. Pretinieks ir principiāls – HK “Liepāja 
Juniors”. Finālsērija rit līdz kādas komandas 
trim uzvarām, bet pirmās divas spēles notika 
tieši Ventspilī. Pirmajā cīņā tribīnes bija pār-
pildītas, valdīja īsti hokeja svētki un tāds trok-
snis, it kā notiktu virslīgas čempionāta fināls! 
Lai arī mājinieki spēles gaitā lika līdzjūtējiem 
vairākas reizes panervozēt, gala rezultātā 
gan komanda, gan tribīnes varēja skaļi līk-
smot. 11 sekundes pirms pamatlaika beigām 
uzvaras vārtus HK “VENTA 2002” labā guva 
Regnārs Kaļinovskis!

“Puiši cīnījās! Cepuri nost! Esmu pārlieci-
nāts, ka šajā spēlē mēs nospēlējām labāk 
– izveidojām vairāk vārtu gūšanas momen-
tus. Es domāju, ka mums ir daudz spēka, lai 
uzvarētu,” pārliecību pauda viens no kluba 
ilggadējiem valdes locekļiem, pieredzes 
bagātais hokejists un treneris, kurš savulaik 
pats ilgus gadus bija Latvijas nacionālās 
valstsvienības spēlētājs – Oļegs Sorokins. 
Viņam šajā spēlē rezultatīva piespēle. “Spēlēt 
izslēgšanas spēlēs – tās ir īpašas sajūtas! Jā, 
jūtos lieliski, lai gan sen nebiju slidojis, taču 
viss ir kārtībā! Esmu iegājis labā ritmā, tāpat 
arī komanda, tātad – visam ir jābūt kārtībā!’

FINĀLSĒRIJA SASNIEGTA. 
NĀKAMAIS SOLIS – SKAIDRS!

Pēc Oļega vārdiem, nākamais kluba 
“VENTA 2002” attīstības solis ir skaidrs droši 
– visās vecuma grupās un līmeņos jāiekļūst 

Latvijas čempionāta godalgoto trijniekā. “Es 
domāju, ka tas būtu svarīgākais tieši šajā 
jauniešu un junioru vecuma līmenī. Esmu 
pārliecināts, ka mums šo sekmīgi iestrādāto 
sistēmu jāattīsta tālāk un jāizaudzina bērnus 
tik daudz, lai varētu cīnīties par visaugstāka-
jām vietām un redzētu mūs – ventspilniekus 
– dažāda vecuma Latvijas izlasēs, tajā skaitā 
nacionālajā pieaugušo valstsvienībā. Tie nav 
tikai tukši vārdi vai solījumi, mums patiešām 
ir ļoti labs potenciāls. Spilgti piemēri nav tālu 
jāmeklē – HK “VENTA 2002” puiši jau ir spē-
juši to paveikt.”

Hokejs ir dārgs sporta veids, bez vai-
rāku Ventspils uzņēmumu, kā, piemēram, 
AS “VENTBUNKERS”, AS “KĀLIJA PARKS”, 
AS “BALTIJAS ESPRESIS”, SIA “VENTSPILS 
NAFTA TERMINĀLS,” SIA “PETROTRANS”, SIA 
“KUREKSS”, SIA “PILSBŪVE”, SIA “ELEKTRIĶIS”, 
SIA “MEŽA SERVISS”, SIA “KURZEMES 
GRANULAS” un citu palīdzības nebūtu iespē-
jams tik daudzus gadus attīstīt hokeja klubu, 
kluba sistēmu un internātu. 

“Es domāju, ka mums kopumā ir labi 
nākotnes plāni, tajā skaitā tie, kas saistīti ar 
infrastruktūras sakārtošanu, vēl sportiskākas 
vides sagatavošanu tieši hokeja virzienā un 
uz mācībām vērstu vidi, kas apvieno abas šīs 
svarīgās vietas. Vajag tikai vēlēšanos darīt! 
Nekas daudz jau nav vajadzīgs. Jā, protams, 
klubam vajag arvien jaunus bērnus, kuri grib 

spēlēt hokeju. Lai tik nāk un pievienojas, pie-
ņemsim ikvienu,” pauž Oļegs.

Kā viens no tuvākajiem kluba uzdevu-
miem ir Hokeja akadēmijas projekta īsteno-
šana Ventspilī, turklāt – jau šopavasar. Tas būs 
neatsverams solis Ventspils hokeja izaugsmē, 
ko iespējams sasniegt sekmīgi sadarbojoties 
ar pašvaldību un citām sporta organizācijām. 

VENTSPILNIEKS – LATVIJAS 
NACIONĀLAJĀ IZLASĒ 
PASAULES ČEMPIONĀTĀ? 

Jā, kāpēc gan ne? Ļoti tuvu tam ir aiz-
sargs Uvis Jānis Balinskis, kurš jau kopš pir-
majiem treniņiem ir kopā ar Latvijas nacio-
nālo valstsvienību un piedalījies arī pār-
baudes spēlēs. Viņam ir labas cerības debi-
tēt arī pasaules čempionātā pieaugušajiem. 
Šosezon viņš jau piedzīvoja vienu debiju, 
kļūstot par pirmo Ventspils hokeja tīrradni, 
kurš pārstāv Kontinentālās hokeja līgas klubu 
Rīgas “Dinamo”! Arvien tuvāk izlasei tuvo-
jas arī vārtsargs Mareks Mitens. Viņš sevi 
arvien spilgti apliecina Ziemeļamerikā un, 
kā saka Oļegs Sorokins, mūsu Latvijas junio-
ru izlases pamatvārtsargs arvien skaļāk klau-
vēs pie nacionālās valstsvienības durvīm. Un 
šie ir tikai divi piemēri, kas parāda – caur 
sūru un smagu darbu, soli pa solim, ir izde-
vies sasniegt arvien jaunas virsotnes. Būt uz 
viļņa. 

FOTO: Juris Presņikovs
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Izrādās, dziedina pat bišu stropa gaiss, tā 
ieelpošanas seansi palīdz astmas, plaušu un pat 
onkoloģisko slimību ārstēšanā, it īpaši bērniem.

RAKSTURĀ BITĒM RADA
Kolēģi aicinājuši par bišu un medus tēmu 

rakstīt vēl. Grasījies to arī darīt, jo plašu lasī-
tāju loku interesējoša izziņas materiāla un 
personīgās pieredzes sakrājies kalniem, taču 
pārdomājis: nepilnos septiņdesmit gados 
spēki jāsadala taupīgi, lai drava nepalik-
tu bāreņos un pensionāra enerģijas pietiktu 
arī otorinolaringologa ceturtdaļslodzes pie-
nākumu pildīšanai privātklīnikā “Kronoss”. 
Tur viņu jau daudzus gadus kā glābēju no 
kaitēm ik dienas  gaida gan jauni, gan veci. 
Raujies kaut uz pusēm  - Ziedonis sakās ar 
sirdi jūtam, ka netālajās Ābelnieku mājās 
Tārgales pagastā ik pavasari  pēc viņa kā lab-
vēlīga aprūpētāja 20 stropos tikpat nepacietī-
gi ilgojas arī simti tūkstošu bitīšu. Jo pats viņš 
uz tikšanos ar savām “spārnotajām meitenī-
tēm” pēc neilgā pārtraukuma sala mēnešos 
dodas kā uz savdabīgiem svētkiem, kuros 
varēs atkalredzēties ar  dvēseliski tuvām būt-
nēm. Tieši tā, raksturā radniecīgām, jo kopējs 
bitītes joprojām nebeidz apbrīnot un cienīt 
par viņu čaklumu un dzīvesgudro uzvedību. 
Un cenšas šai ziņā turēt tām līdzi. 

NEUZMINAMĀ VILINĀJUMS   
Ja salīdzina gadu skaita ziņā, biškopī-

bai Ziedonis to ir veltījis pulka vairāk, nekā 
Rīgas Medicīnas institūtā 1972. gadā iegūta-
jai otorinolaringologa specialitātei. Rūpēties 
par spārnotajiem kukainīšiem zēns, ģime-
nes mudināts, sācis Dobeles rajona kolhozā 
“Auri”, kur viņa tēvs Ādolfs izveidojis un pēc 
tam arī aprūpējis kopsaimniecības lieldravu. 
Fiziski smago, rūpīgi darāmo un, ko tur slēpt, 
pusaudzim bieži vien arī apnicīgo pienākumu 
veicis kopā ar tēvu un vecāko brāli Jēkabu. 

Medus darbs un darba medus
Virsrakstā lasāmos vārdus Ventspilī 
labi pazīstamajam  ārstam un ne ma-
zāk zināmajam biškopim amatierim 
Ziedonim Ritmanim pirms gadsimta 
ceturkšņa veltījusi vietējā dzejniece 
Jana More. Tie kā  cieņas un apbrīnas 
apliecinājums rakstīti viņa jaunākās  
grāmatas “Bišu ceļi” iznākšanas 
sakarā.  Septiņu dzejas krājumiņu 
autore, diemžēl, jau prāvs laiks, kopš 
aizsaules dārzos, bet Ziedonis Ritma-
nis savu medus darbu turpina. Ne 
vien poliklīnikā un dravā, bet arī pie 
datora, uzrakstot  vēl divas lieliskas 
grāmatas: “Bišu produkti veselībai” 
un pēdējo vispamatīgāko  “Medus 
un citi biškopības produkti”. Lai gan 
ar dravniecību ļaudis Latvijā nodar-
bojas kopš neatminamiem laikiem,  
Ziedonis Ritmanis ir pirmais, kas par 
šo tēmu grāmatas uzrakstījis latviešu 
valodā, tāpēc grāmatu izmantošana 
notiekot pat jauno dravu speciālistu 
apmācībā, zināja teikt autors.  

Sākumā bez īpašas degsmes, bet, tēva mudi-
nāts un pamācīts, sācis iepazīt un palēnām 
arī pats jaunatklāt mazo lidoņu brīnumai-
no organizētību, strādīgumu, uzupurēšanos 
saimes labā un daudzas citas, pat zinātnie-
kiem vēl neizprotamas, uz pašsaglabāša-
nos vērstas darbības, no kurām pat cilvēku 
sabiedrībai būtu bezgala daudz, ko mācīties. 
Ziedonis atzīst, ka arī pēc dravā nostrādāta-
jiem piecdesmit gadiem bišu uzvedībā viņam 
ir tūkstoši vēl neatminētu noslēpumu,  un ne 
mazāk tādu ir kukainīšu sastrādāto produktu 
izmantošanā pārtikai un veselībai. Izrādās, 
dziedina pat bišu stropa gaiss, tā ieelpošanas 
seansi palīdz astmas, plaušu un pat onko-
loģisko slimību ārstēšanā, it īpaši bērniem. 
Dakteris stāsta, ka neparasto metodi jau visai 
plaši pielieto Ukrainā, entuziasti šai jomā 
darbojoties arī Latvijā. Ritmanis savā dravā 
to pagaidām neplāno ieviest, arī tāpēc, ka 
šim nolūkam viņam pārāk maz saimju, tur-
klāt virs stropiem tad jābūvē speciāli namiņi, 
kuros īpaši ierīkotās guļvietās līdz  ar medus, 
vaska, propolisa un ziedputekšņu smaržu 
savārgušie sasmeltos arī veselību. 

POZITĪVĀS BLAKNES
“Lauku klusums, kuram fonā ir tikai nomie-

rinoša bišu sanēšana, rosina labas domas, 
noskaņo uz saplūsmi ar dabu, tās spēka 
uzņemšanu sevī vārguma pārvarēšanai. 
Neesmu vēl šo metodi personīgi pārbaudī-
jis, bet pieļauju, ka ar laiku tāda ārstēšanās 
mūsu stresainajā laikmetā ies plašumā. Jo 
nedaudz citādā veidā medus darba pozitīvās  
blaknes izjūtu visa mūža garumā. Mediķa 
ikdiena kļūst aizvien saspringtāka, daudzi 
pacienti uzvedas paštaisni un pat agresīvi. 
Tam, protams, ir izskaidrojums, bieži vien 
viņus attaisnojošs. Taču arī ārsts ir tikai cil-
vēks, bet viņš nedrīkst atbildēt tādā pat 
tonī. Darbs ar bitēm stiprina nervus, un ārsta 
miers, humors un optimisms parasti pāriet 
arī uz pacientu. Vasarā pēc darba braucu uz 
dravu kā uz universālu rehabilitācijas centru 
gan fizisko, gan garīgo spēku atjaunināšanai. 
Tas ir palīdzējis pat dzīves visgrūtākajos brī-
žos, kurus cenšos vairs neatcerēties. Un dzej-
niekam taisnība, pat bites dzēliens mēdz būt 
salds, jo kukainītis nekad to nedara tīšām un 
ļaunā nolūkā, bet tikai godīgi un pašaizliedzī-
gi aizsargājot sevi un saimi. Ja to saproti, tad 

nesāp. Turklāt zināms taču, ka bites kodums 
ir dziedinošs, to sen un arī mūsdienās līdz ar 
bišu produktiem pielieto apiterapijā.” 

SILTĀKAIS SAULSTARIŅŠ
Bitenieks negaužas, ka gadi mūža otra-

jā pusē sāk it kā steigties. Līdzi tiem nāk arī 
iepriekš padarīta novērtējums gan paša acīs, 
gan sabiedrības skatījumā. Ziedonis un viņa 
dzīvesbiedre Marita, ar kuru laulībā nodzī-
voti vairāk nekā 40 gadu, atzīst, ka patlaban 
viņiem siltākais saulstariņš ir desmitgadīgā 
mazmeitiņa Elza, kura vecvecāku pilsētas 
mājā īpaši tiek gaidīta brīvdienās, lai tiktu 
palutināta ar vecmāmiņas gatavotiem kāru-
miem, un tajos parasti netrūkst arī medus 
garšas. Bišu produkti vecvecāku mājās augu 
gadu tiek lietoti arī ikdienā, ar ko dzīvesbied-
ri skaidro savu līdzšinējo spēju turēties pretī 
slimībām. Ziedonis gan atzīst, ka viņa sirds 
tagad jau būtu pelnījusi rāmāku dzīves ritmu, 
bet taupīšanās neattiecoties uz bitīšu aprūpē-
šanu un arī aizsargāšanu pret slimībām. Īpaši 
svarīgi tas kļuvis pēdējos gados neprognozē-
jamo laika apstākļu dēļ un šī gada aukstajā 
pavasarī it īpaši.  Viņaprāt, ieguvumu tomēr 
ir vairāk, jo kopā ar lidonēm  pavadītajās die-
nās domas atsijā visu ārēji spožo un faktiski 
nevajadzīgo, liekot pievērsties dzīves patie-
sajām vērtībām, ko bites netiešā veidā cilvē-
kiem ar savu piemēru atgādina. Ja pasaules 
likteņu lēmēji un arī parastie cilvēki to kaut 
nedaudz zinātu un pieņemtu rīcībai, karu un 
naida pasaulē būtu stipri mazāk, pārliecināts 
ir Ziedonis.

 
HOBIJS UN ĀRSTA DARBS 
NAV ŠĶIRAMI

Bites ar bagātīgu pienesumu neatalgo 
ļaunu un slinku cilvēku darbu, bet dzērājus 
vispār savā tuvumā necieš. Vecāki Ziedoni no 
mazotnes audzinājuši godīgam darbam un 
mērenībai, tāpēc konflikti ar audzēknēm līdz 
šim nav radušies. Tēlaini izsakoties, kopīgā 
sadzīvošanā “raksturi” ir pieslīpējušies un arī 

bites parasti respektē dravnieka pūles spieto-
šanas ierobežošanā, par labu atzīst viņa doto 
barību ziemas aukstajiem mēnešiem, pieņem 
jaunas saimes veidošanai piedāvātās mātes. 
Savukārt līdzcilvēki viņa  pirmajā un vienīga-
jā darba vietā Ventspilī “augsti profesionāli 
un godprātīgi” aizvadīto mūžu ir novērtējuši, 
2008. gadā izvirzot  kārtējai vietējās nozīmes 
Nobela prēmijai – Pilsētas balvai. 

“Neslēpšu, tās piešķiršana deva milzīgu 
gandarījumu. Bet par paprāvo naudas balvu 
toreiz nopirku savam laikam itin moder-
nu medus sviedi,” Ziedonis nedaudz mulsi 
paskaidro, ka saldais hobijs un ārsta darbs 
viņa dzīvē nav nošķirami, tie veido vieno-
tu veselumu. Uzskaitīt atzinības, ar kurām 
Ziedoni pagodinājuši viņa kolēģi Latvijas biti-
nieki aizņemtu daudz vietas, starp tām ir 
Goda raksts “Par mūža ieguldījumu biškopī-
bā”, Gada biškopja balva un atzinības raksts 
“Gada biškopis sabiedrībā”, arī profesionā-
lā atzinība – Latvijas Ārstu biedrības Goda 
zīme “Tempus homini” par medicīnai veltītu 
mūžu. Interesentu aicināts, dakteris neatsaka 
nolasīt lekciju kolēģiem savā novadā vai kur 
tālāk, ik pa laikam dodas uz skolām, lai par 
gudrajiem un derīgajiem kukainīšiem stāstītu 
jaunajai paaudzei. 

“Laikam taču Latvijā to dara arī citi mani 
pieredzes bagātie kolēģi, varbūt kādi man īsti 
neizprotami apstākļi to iespaido, bet pēdējā 
laikā ar prieku vēroju, ka mūsu saimē parā-
dās daudzu gados jaunu bitenieku sejas. Kaut 
nu šī tendence nekļūtu par modes lietu,” pie-
sardzīgu optimismu pauda Ziedonis. 

Viņa vēlēšanās, protams, ir: lai amata gud-
rības un dravu no vectētiņa pārņemtu maz-
meita Elza. Bet tas, kā saka, Dieva rokās, jo 
jaunajiem tagad paveras tik daudz vilinošu 
ceļu, ka vienkāršs bitenieka darbs var šķist 
par grūtu un garlaicīgu. Pats viņš nekad nav 
nožēlojis, ka pārņēmis tēva amatu un gājis 
tajā tālāk un dziļāk, rodot darbā dvēseles 
mieru un dzīves pamatvērtību izpratni. 

Jānis Sirmais
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A U N S
Tava enerģija ir apbrīnojama – kā vari visu paspēt, piedalī-
ties, radīt idejas, kontaktēties ar cilvēkiem. Kaut arī šķitīs, 

ka dienas skrien strauji, atrodi laiku, lai uz brīdi apstātos un pado-
mātu. Iespējams, pienācis pārmaiņu laiks gan darbā, gan privātajā 
jomā. Dari tā, lai būtu labāk, bet pamazām un apdomīgi.

V Ē R S I S
Būsi noskaņots uz pozitīva viļņa un par enerģijas trūku-
mu nevarēsi sūdzēties. Diezgan labi darbosies arī intuīci-

ja. Iespējams, tev piedāvās iesaistīties sabiedriskās aktivitātēs. Izejot 
cilvēkos, var rasties jauni lietišķie kontakti vai jauka tikšanās, kas sir-
dij liek pukstēt straujāk. 

D V Ī Ņ I
Šis ir īstais laiks profesionālajai izaugsmei un karjeras vei-
došanai. Ja strādāsi ar iedvesmu, tas tiks novērtēts. Vari 

mainīt darbu, izvirzīt sevi augstākam amatam vai pievērsties privā-
tajam biznesam. Labs laiks arī redzesloka paplašināšanai. Attiecībās 
jābūt tolerantam pret otrās pusītes viedokli.

V Ē Z I S  
Ar atbildību un rūpību darīts darbs tiks novērtēts. Pastāv 
iespējas izcelties, pakāpties pa karjeras kāpnēm, kā arī 

veidot savu biznesu. Tikai – nedrīkst nobīties un šaubīties. Mājās 
jāgādā par saskaņu un jāpievēršas bērnu vēlmēm. Labs palīgs būs 
intuīcija. Ātri izpratīsi cilvēku noskaņojumu.

L A U V A
Iespējams, priekšniecības rīcība liksies kaitinoša, taču 
neņem pie sirds un neiesaisties strīdos. Tu tāpat zini, ko 

esi vērts, un citiem nekas nav jāpierāda. Brīvdienās velti laiku mīļo-
tajam cilvēkam, pasāciet kopā ko romantisku. Brīvajiem ļaudīm 
dzīve var uzdāvāt neaizmirstamus piedzīvojumus.

J A U N A V A
Pirmajā vietā mājas dzīve un saimnieciski pasākumi. 
Brīvdienas kā radītas, lai uzpostu mājokli vai āra teritoriju. 

Iesaisti visu ģimeni, aicini talkā tālākus radus un draugus. Vari risi-
nāt nekustamā īpašuma jautājumus vai kārtot darīšanas iestādēs. 
Attiecību jomā bangos dziļas un dinamiskas kaislības. 

S V A R I
Ikdienas gaitās un darbos iespējami strīdi un viedok-
ļu atšķirības – gan ar tuviniekiem, gan kolēģiem. Izvērtē 

situācijas un ieklausies citu cilvēku domās. Arī attiecībās ar otru pusī-
ti jāgādā par izpratni un saticību. Ja kaut kas nav pa prātam, izrunā-
jies no sirds. Noteikti jāuzklausa bērnu vēlmes un idejas.

S K O R P I O N S
Diezgan daudz saimniecisku un sadzīvisku pienākumu. 
Mājās daudz kas jāpaveic un var gadīties, ka vienam 

tikt galā grūti. Vari sarīkot lielo talku un apvienot to ar grila 
sezonas atklāšanu. Pavasarīgās noskaņas sildīs sirdi un mudi-
nās uz romantiskiem piedzīvojumiem. Pārsteidz mīļoto ar jauku 
pasākumu. 

S T R Ē L N I E K S
Būs idejas, kā palielināt ienākumus, bet skaties, lai 
plāni ir reāli. Jāiegulda daudz pūļu un enerģijas, taču 

augļi briedī lēnām. Vajadzētu pārskatīt līdzšinējo darbību – iespē-
jams, jāmaina virziens. Sirdslietās gaidāmi daudzkrāsaini piedzīvo-
jumi, taču svarīgs arī līdzīgs skatījums uz dzīves vērtībām. 

M E Ž Ā Z I S
Liela interese par lietu dziļāko būtību un dvēseles pasauli, 
vēlme kaut ko mainīt ikdienā. Darba jomā iespējami jauni 

plāni, taču vēlams uzklausīt līdzcilvēku viedokli. Brīvdienās piemē-
rots laiks izbraucienam vai nelielam ceļojumam. Kādam ar ārzemēm 
var sasaistīties sirdslietu tēma. 

Ū D E N S V Ī R S  
No aktīvas rosības vairosies ienākumi, tomēr – viss jākon-
trolē un jāplāno, lai nesanāk pārrēķināšanās. Savām ide-

jām un iecerēm vari rast labvēļus un atbalstītājus. Brīvdienās apmek-
lē kultūras pasākumu vai noorganizē sportiskas aktivitātes. Brīvajiem 
ļaudīm iespējama jauka iepazīšanās.

Z I V I S
Būsi šarmants un pievilcīgs un līdzcilvēki izrādīs simpāti-
jas. Arī sirdī ilgas pēc kaut kā „liela un skaista”. Atceries, 

ka savas emocijas jāparāda un jāpasper kāds solis pretī. Darbā atbil-
dīgi pienākumi, taču iespējas parādīt sevi no vislabākās puses. Ar 
naudu rīkojies apdomīgi, var būt pēkšņi tēriņi.
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PI   
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Guna 
Kārkliņa, 
sertificēta 
astroloģe

V 
entspilnieki tiešām ir 
pieraduši savu durvju 
priekšu un sētu uzturēt 
nepiegružotu, arī patei-
coties pašvaldības poli-

cijas modrajām acīm, kas nevīžīgos 
ne tikai kaunina, bet arī soda. 

Bet cilvēki ir dažādi. Arī tādi, kas 
pagalmā vai istabā vairs nederīgo 
mēdz iekraut autoratos, aizvest un 
izgāzt aiz namdurvīm. Ventspils ap - 
stākļos tas nozīmē tepat kāpu mežā, 
tūlīt aiz pilsētas robežas, bet jau 
“Latvijas valsts mežu”  vai Ventspils 
novada teritorijā. Var jau teikt, ka 
to īpašniekiem pašiem jāraugās, lai 
svešie nepiemēslo viņu teritoriju. 
Tikai praktiski to izdarīt ir gandrīz 
neiespējami, policijas ķēdi uz robe-
žas nenostādīsi un mūra sienu, kā 
Donalds Tramps, neuzcelsi. Tāpēc cil-
vēcīgs risinājums būtu, ja pilsēta 
tomēr piedāvātos pierobežas zonu 
palīdzēt sakopt, tā teikt, aizvāktu 

savus mēslus no cita zemes.
Bet pagaidām, kamēr pašvaldība 

tīksminās par savu sterilo pilsētu, 
nelegālās ventspilnieku izgāztuves 
iespēju robežās jau kādus desmit 
gadus talkojot cenšas likvidēt pēc 
“Vienotības” biedru iniciatīvas  noor-
ganizēta aktīvistu un viņu ģimenes 
locekļu kopa. 

Dārgie ventspilnieki!
Aicinām ikvienu ventspilnieku – 

lielu vai mazu – 22.aprīlī uz Lielo 
talku! Aicināti piedalīties visi, kas 
mīl jūru, kāpas un vēlas baudīt jaukā 
biedru grupā spirgto jūras gaisu. 
Pulcēsimies no plkst. 9.30 auto stāv-
laukumā uz vecā Užavas ceļa pie 
slēpošanas kalna “Lemberga hūte”, 
lai kopīgi dotos uz NATO nobrauktu-
ves rajonu.

Tradīcija talkot tieši šajā vietā aiz-
sākās 2005. gadā, kad toreizējais 
Vārves pagasta priekšēdētājs Artūrs 

Cīrulis uzaicināja mūs sakopt vents-
pilnieku iemīļotu pastaigu un uzturē-
šanas vietu. Tā nu jau vairāk nekā 10 
gadus ik pavasari mēs tur talkojam. 
Attīrīsim pilsētas pludmalei pieguļošo 
kāpu zonu un jūras krastu no vents-
pilnieku sastrādātajiem “nedarbiem”, 
kā arī priežu mežu no padomju armi-
jas atstātajiem “labumiem”.

Pēc svētīgi padarītā darba ap 
plkst.12 nobaudīsim lauku vir-
tuves zupu, ko būs sarūpējušas 
Vārves pagasta saimnieces, dalīsi-
mies ar dienas iespaidiem un kopīgi 
fotografēsimies.

Aicinām ņemt līdzi savus ģimenes 
locekļus – gan lielus, gan mazus, kā 
arī draugus, kaimiņus un, protams, 
neaizmirsīsim savus ģimenes mīlu-
ļus suņus!

Tālrunis informācijai: 29274307 
(Ojārs Grīnbergs).

Arī šogad piegružotākās vietas jau 
savlaicīgi noskatītas. 

Ar sakoptu Ventspili nepietiek

Ventspils sakoptība kļuvusi teju par leģendu, kas no vietējās varas tiek cītīgi uzturēta. Arī darbos apstip-
rināta,  protams. Tāpēc pavasara Lielo talku sakarā pilsētas mērs mēdz paziņot, ka tādas  vajadzīgas tikai 
tiem, kas ikdienā nevīžo savu apkārtni sakopt.  Taču leģendās, kā zināms, mēdz būt klāt arī daļa pārspīlē-
jumu un izdomas. 



ОВЕН
Ваша энергия достойна восхищения – как можно все успеть, во всем 
поучаствовать, придумывать идеи, встречаться с людьми… Хотя будет 
казаться, что дни бегут слишком быстро, найдите время для раздумий. 

Возможно, пришло время перемен как на работе, так и в личной жизни. Главное, 
будьте осмотрительны. 

ТЕЛЕЦ
Вы будете положительно настроены и энергичны. Достаточно хоро-
шо будет работать интуиция. Возможно, вам предложат поучаство-

вать в общественной жизни. Если выберетесь в люди, могут завязаться полез-
ные деловые контакты или произойти приятная встреча, которая заставит сердце 
биться сильнее. 

БЛИЗНЕЦЫ
Самое время для профессионального и карьерного роста. Если буде-
те работать с вдохновением, это оценят. Можете менять место рабо-
ты, предлагать свою кандидатуру на более высокую должность или 

заниматься частным бизнесом. Хорошее время для расширения кругозора. В 
отношениях проявите толерантность и прислушайтесь к мнению вашей «второй 
половинки».

РАК	
Работа, выполненная тщательно и ответственно, будет оценена по 
достоинству. Существует возможность выделиться, подняться по 

карьерной лестнице, а также начать свой бизнес. Только нельзя бояться и сомне-
ваться. Дома нужно позаботиться о взаимопонимании и обратить внимание на 
нужды детей. Хорошим помощником станет интуиция. Вам будет легко распозна-
вать, в каком настроении ваши собеседники. 

ЛЕВ
Возможно, действия начальства будут раздражать, но не принимай-
те это близко к сердцу и не ввязывайтесь в ссоры. Вы ведь и так 

знаете, чего стоите, и другим ничего не нужно доказывать. В выходные хоро-
шо бы посвятить время любимому человеку, придумайте что-нибудь романтич-
ное. Свободным представителям знака жизнь может подарить незабываемое 
приключение.

ДЕВА
На первом месте – домашняя жизнь и хозяйственные заботы. 
Выходные словно придуманы для того, чтобы прибрать жилище 
или территорию вокруг дома. Привлеките к этой работе всю семью, 

позовите на помощь дальних родственников и друзей. Можете решать вопро-
сы недвижимого имущества или улаживать дела в различных учреждениях. В 
сфере отношений вас ожидает страстный период. 

ВЕСЫ
В повседневных делах возможны ссоры и разногласия – как с близки-
ми, так и с коллегами. Оцените ситуацию и прислушайтесь к мнению 
других. В личных отношениях тоже нужно позаботиться о взаимопони-

мании. Если вас что-то не устраивает, обсудите это. Определенно, необходимо 
прислушаться к мнению и предложениям детей. 

СКОРПИОН
У вас довольно много бытовых забот. Дома нужно многое сделать, и 

может случиться, что одному будет трудно справиться. Можете позвать близких 
на помощь и в заключение устроить открытие сезона гриля. Весна настроит вас 
на романтический лад. Приятно удивите любимого человека. 

СТРЕЛЕЦ
У вас возникнут идеи, как увеличить доходы, но нужно оценить, 
реально ли реализовать ваши планы. Нужно приложить много уси-
лий и энергии, но плоды своего труда вы сможете увидеть не так 

скоро, как хотелось бы. Нужно пересмотреть вашу нынешнюю деятельность, 
возможно, требуется поменять направление. В делах сердечных возможны 
яркие приключения, но важно оценить, насколько схожие у вас жизненные 
ценности. 

КОЗЕРОГ
Во всем вам захочется дойти до самой сути и задуматься о своем вну-
треннем мире. Будет желание поменять что-то в повседневной жизни. 

В рабочей сфере возможно появление новых планов, однако желательно выслу-
шать мнение близких. Выходные подходят для небольшого путешествия. У кого-
то из представителей знака сердечные дела могут быть связаны с зарубежным 
знакомым. 

ВОДОЛЕЙ
Активная деятельность позволить увеличить доход, но все требуется 
контролировать и планировать, чтобы не просчитаться. Можно искать 
поддержку для реализации ваших замыслов. В выходные посетите 

культурное мероприятие или посвятите их спорту. Свободных представителей 
знака, возможно, ожидает приятная встреча. 

РЫБЫ
Вы будете обаятельны и привлекательны, люди будут проявлять к 
вам симпатию. В отношениях захочется чего-то «большого и краси-

вого». Помните, что иногда свои эмоции нужно показать и сделать шаг навстречу. 
На работе – ответственные обязанности, будет возможность продемонстрировать 
себя с наилучшей стороны. С деньгами лучше действовать обдуманно, могут воз-
никнуть неожиданные траты.
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ГО
РО
СКОП  
21.04–27.04.2017.

Гуна Карклиня, 
сертифицированный 
астролог 

Ухоженность Вентспилса стала почти что легендой, которая усердно поддерживается местной властью. 
Конечно, и делами подтверждена. Поэтому в связи с весенней Большой толокой мэр города как правило 
объявляет, что такие толоки нужны только тем, кто в повседневной жизни ленится убирать свои окрест-
ности. Однако в легендах, как известно, могут иметь место преувеличения и выдумки.    

Ухоженного Вентспилса недостаточно

В ентспилчане действительно привыкли дер-
жать порог своего дома и двор незамусорен-
ным, также благодаря зоркому глазу поли-
ции самоуправления, которая неряшливых 
не только пристыдит, но и накажет. 

Но люди есть разные. Есть и такие, которые не 
нужные больше в квартире или во дворе вещи имеют 
обыкновение погрузить на колёса, вывезти и выва-
лить за «порогом дома».  В условиях Вентспилса это 
означает здесь же, в дюнном лесу, сразу же за гра-
ницей города, но уже на территории “Latvijas Valsts 
meži” или на территории Вентспилсского края. Можно, 
конечно, сказать, что его владельцам самим нужно 
смотреть, чтобы чужие не сорили на их территории. 
Только практически это сделать почти невозмож-
но, цепь из полицейских на границе не поставишь и 
каменную стену, как Дональд Трамп, не построишь. 
Поэтому гуманным решением было бы, если бы город 
предложенную приграничную зону все же помог при-
вести в порядок, так сказать, убрать свой мусор с 
чужой земли. 

Ну а пока самоуправление любуются своим сте-
рильным городом, нелегальные свалки вентспилчан 
по мере возможности уже в течение более десяти лет 
на толоках старается ликвидировать группа активи-
стов и членов их семей, организуемая по инициативе 
членов «Единства». 

Дорогие вентспилчане! 
Приглашаем всех вентспилчан – и больших, и 

маленьких – на Большую толоку, которая пройдёт 22 

апреля! Принять участие в толоке приглашаются все, 
кто любит море, дюны и хотел бы насладиться све-
жим морским воздухом в хорошей компании едино-
мышленников. Собираемся с 9.30, на автостоянке на 
старой Ужавской дороге, возле лыжной горы «Шляпа 
Лембергса», чтобы вместе отправиться в т.н. район 
натовского спуска. 

Традиция – проводить толоку именно в этом месте 
– началась в 2005 году, когда тогдашний председа-
тель Варвской волости Артурс Цирулис пригласил 
нас привести в порядок одно из любимых мест про-
гулок и пребывания вентспилчан. И вот уже более 10 
лет каждую весну мы участвуем в толоке. Очистим 
прилегающую к городскому пляжу дюнную зону и 
берег моря от оставленного вентспилчанами мусо-
ра. Очистим сосновый лес от «добра», оставленного 
советской армией. 

После благодарного и плодотворного труд, около 
12.00, отведаем суп сельской кухни, который приго-
товят для нас хозяйки из Варвской волости, поде-
лимся впечатлениями от хорошо и с пользой про-
ведённого дня и сфотографируемся вместе на 
память. 

Пригласим с собой и больших и маленьких членов 
семьи и соседей, а также не забудем взять с собой 
своих домашних любимцев – собак!  

Телефон для информации: 29274307 (Оярс 
Гринбергс). 

И в этом году будет так же, как и в предыдущие 
годы, – самые замусоренные места присмотрены уже 
своевременно. 
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Впервые в истории 
вентспилсский 
хоккейный клуб 
«VENTA 2002» 
борется в финале 
Латвийского 
чемпионата 
Первой лиги!

Хоккейный клуб «VENTA 2002» основан в 
2002 году. Как в любой новой, целеустрем-
ленной и амбициозной работе, начало всег-
да очень непростое. Огромная решимость, 
надежды, долгосрочный план развития и 
любовь к тому, что делаешь, – вот основные 
черты, позволившие клубу успешно расти, 
формировать все новые возрастные уровни и 
ступенчатую систему. Сейчас в клубе трени-
руются спортсмены, начиная с самого юного, 
4-5-летнего возраста, до взрослого уровня, 
команда успешно борется в нескольких воз-
растных группах чемпионата Латвии. 

Ярким примером постепенного роста 
мастерства является старшая команда ХК 
«VENTA 2002». Три года назад клуб приятно 
удивил своим триумфом в Открытом чемпи-
онате Беларуси среди юниоров. А в прошлом 
сезоне вентспилчане впервые приняли уча-
стие в конкурентной борьбе среди взрослых 
– в Первой лиге чемпионата Латвии. В своем 
втором сезоне в Первой лиге ХК «VENTA 
2002» порадовал очень многих, успешно 
добравшись до финала в плей-офф Первой 
лиги.

«Возможно, уверенности, что в завершении 
сезона нам удастся пройти так далеко – до 
финала, не было, но надежда существовала 
всегда. И тут я хотел бы выразить огромную 
благодарность одному из членов правления 
нашего ХК «VENTA 2002» Улдису Кристиньшу. 
Он - душа и сердце нашего клуба. Именно он 
всех мотивирует, вдохновляет, благодаря ему 
мы – сплоченная команда, он переживает 
любое, самое, казалось бы, незначительное 
событие в жизни команды. Он живет хокке-
ем. Я думаю, что это лишь частичная награ-
да за его неоценимый вклад. Я надеюсь, что 
мы добьемся и самой настоящей награды», 
– сказал член правления клуба и бывший 
многолетний игрок латвийской сборной Олег 
Сорокин. 

Быть на гребне 
хоккейной волны 
Полные трибуны, громкие овации и переживания за каждый игровой момент, яркие эмо-
ции – вот какая атмосфера царит в Вентспилсском ледовом холле олимпийского центра. 
Особенно этой весной. Вы спросите: становится ли хоккей в Вентспилсе все более попу-
лярным? Однозначно – да. И к этому есть все основания: впервые в истории вентспилс-
ский хоккейный клуб «VENTA 2002» борется в финале латвийского чемпионата Первой 
лиги! Это новая вершина достижений, которая доказывает, что долгосрочный план разви-
тия клуба и вложенный труд оказались оправданными. На гребне волны в данный момент 
старшая команда ХК «VENTA 2002», а с ней и все команды младшего возраста, все те, кто 
оказывает основную поддержку, и вместе со всеми – город Вентспилс.  

Первый шаг, первая победа
Финальная серия за победу в Первой лиге 

чемпионата Латвии началась сразу же после 
пасхальных выходных. Противник принци-
пиальный – ХК «Liepāja Juniors». Финальная 
серия продолжается до трех побед какой-то 
из команд, и две первые игры прошли имен-
но в Вентспилсе. В первой встрече трибуны 
были переполнены, царил настоящий празд-
ник хоккея, стоял такой шум, будто проходил 
финал чемпионата Высшей лиги ! И 
хотя хозяева в ходе игры заставили болель-
щиков несколько раз серьезно понервни-
чать, в результате как команда, так и трибу-
ны могли громко радоваться. За 11 секунд 
до окончания основного времени победную 
шайбу за ХК «VENTA 2002» забил Регнарс 
Калиновскис! 

«Парни боролись! Молодцы! Я убежден, 
что в этой игре мы сыграли лучше – мы созда-
ли у ворот соперника больше опасных момен-
тов. Я думаю, что у нас достаточно сил, чтобы 
победить», – выразил уверенность один из 
многолетних членов правления клуба, опыт-
ный хоккеист и тренер, который в свое время 
сам долгие годы являлся игроком националь-
ной сборной Латвии, Олег Сорокин. На его 
счету в этой игре результативная передача. 
«Играть в плей-офф – это особенные ощу-
щения! Да, я чувствую себя прекрасно, хотя 
давно не выходил на площадку, но в итоге 
все в порядке! Я вошел в хороший ритм, 
как и команда, а значит, все должно быть в 
порядке!» 

Финальная серия достигнута. 
Следующий шаг – очевиден!

По словам Олега, следующий шаг в раз-
витии клуба «VENTA 2002» очевиден: во 
всех возрастных группах и на всех уровнях 

нужно попасть в почетную тройку чемпиона-
та Латвии. «Я думаю, что особенно важно это 
именно на юношеско-юниорском уровне. Я 
уверен, что мы должны развивать эту успеш-
но разработанную систему, нужно вырастить 
так много детей, чтобы можно было бороть-
ся за самые высокие места и увидеть наших 
– вентспилчан – в латвийских сборных разно-
го возраста, в том числе, во взрослой нацио-
нальной сборной. Это не просто пустые слова 
и обещания, у нас действительно очень хоро-
ший потенциал. За яркими примерами дале-
ко ходить не нужно – парни ХК «VENTA 2002» 
уже смогли показать себя».  

Хоккей – дорогой вид спорта. Без помощи 
многих вентспилсских предприятий, напри-
мер, AO «Ventbunkers», AO «Kālija parks», 
AO «Baltijas ekspresis», OOO «Ventspils nafta 
termināls», OOO «Petrotrans», OOO «Kurekss», 
OOO «Pilsbūve», OOO «Elektriķis», OOO 
«Meža serviss», OOO «Kurzemes granulas» и 
других, было бы невозможно в течение мно-
гих лет развивать хоккейный клуб, систему 
клуба и интернат. 

«Я думаю, что в целом у нас хорошие 
планы на будущее, в том числе, связанные 
с упорядочением инфраструктуры, подготов-
кой еще более спортивной среды именно 
в направлении хоккея и созданием среды, 
ориентированной на обучение, которая бы 
объединяла две эти важные вещи. Нужно 
лишь желание делать! Не так много требу-
ется. Да, конечно, клубу нужны дети, кото-

рые хотят играть в хоккей. Пусть только при-
ходят и присоединяются, примем каждого», 
– говорит Олег. Одной из ближайших задач 
клуба является реализация проекта созда-
ния в Вентспилсе Академии хоккея, к тому же 
– уже этой весной. Это будет огромный шаг 
в развитии хоккея в Вентспилсе, чего можно 
достичь при сотрудничестве с самоуправле-
нием и спортивными организациями. 

Вентспилчанин – в национальной 
сборной на чемпионате мира?

Да, а почему бы и нет? Очень близок к 
этому защитник Увис Янис Балинскис, кото-
рый уже с первых тренировок вместе с наци-
ональной сборной Латвии и участвовал в про-
верочных играх. У него хорошие шансы дебю-
тировать и в чемпионате мира для взрослых. 
В этом сезоне у него уже был один дебют, 
когда он стал первым вентспилсским хок-
кейным самородком, который представля-
ет клуб Континентальной хоккейной лиги – 
рижское «Динамо»! Все ближе к сборной и 
вратарь Марекс Митенс. Он показал себя 
в Северной Америке, и, как говорит Олег 
Сорокин, основной вратарь нашей юниор-
ской хоккейной сборной все громче будет сту-
чаться в двери национальной сборной. И это 
лишь два примера, которые показывают: бла-
годаря созданию и развитию хоккейного клуба 
в Вентспилсе, при помощи суровой, тяжелой 
работы, удалось достичь новых вершин. Быть 
на гребне волны. 
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Четверть века назад слова, выне-
сенные в заголовок, местная поэ-
тесса Яна Море посвятила хоро-
шо известному в Вентспилсе 
врачу и не менее известному пче-
ловоду-любителю Зиедонису 
Ритманису.  Они, как дань ува-
жения и выражение восхищения, 
были написаны в связи с выходом 
его книги «Bišu ceļi» («Пчелиные 
пути»).  Яны Море, оставившей 
после себя семь поэтических 
сборников, уже давно нет среди 
нас, а Зиедонис Ритманис про-
должает свой «медовый труд». Не 
только в поликлинике и на пасеке, 
но и за компьютером – он написал 
еще две прекрасные книги: «Bišu 
produkti veselībai» («Пчелиные 
продукты для здоровья») и 
«Medus un citi biškopības produkti» 
(«Мед и другие продукты пчело-
водства»), последний и самый 
основательный труд. Несмотря на 
то что пчеловодством в Латвии 
занимались с незапамятных вре-
мен, Зиедонис Ритманис пер-
вым написал посвященные этой 
теме книги на латышском языке, 
поэтому, как рассказал нам сам 
автор, они и сейчас используют-
ся в процессе обучения молодых 
пчеловодов. 

Тяжек труд, да сладок мёд…

Пчелы – родственные души
Коллеги призывали продолжать писать о 

пчелах и продуктах пчеловодства. Доктор 
Ритманис планировал откликнуться на прось-
бы, ведь материала и личного опыта в вопро-
сах, интересующих широкий круг читателей, 
накопилось великое множество, однако пере-
думал: в неполные семьдесят лет нужно 
экономно распределять силы, чтобы пасека 
не осиротела и энергии пенсионера хвати-
ло, в том числе, и на выполнение обязанно-
стей оториноларинголога в частной клинике 
«Kronoss», где доктор трудится на четверть 
ставки. Там его уже многие годы как спасите-
ля от болезней каждый день ожидают и стар 
и млад. Хоть пополам разорвись – Зиедонис 
говорит, что сердцем чувствует, как неподале-
ку, в доме в Абелниеки, в волости Таргалес, 
каждую весну его как заботливого хозяина в 
20 ульях с нетерпением ожидают сотни тысяч 
пчелок. А сам он после недолгого переры-
ва в морозные месяцы на встречу со свои-
ми «крылатыми девчонками» отправляется 
как на праздник, во время которого можно 
будет вновь увидеться с духовно близкими 
существами. Именно так, Зиедонис считает 
их родственными душами, поскольку он не 
перестает восхищаться и уважать пчелок за 
их трудолюбие и мудрость. И старается брать 
с них пример. 

Притягательность неразгаданного
В общей сложности пчеловодству Зиедонис 

посвятил большее количество лет, чем полу-
ченной в Рижском медицинском институте в 
1972 году специальности оториноларинголо-
га. Заботиться о крылатых насекомых маль-
чик, под влиянием семьи, начал в колхозе 

«Аури», который находился в Добельском рай-
оне. Там его отец Адолфс устроил колхозную 
пасеку, о которой сам позднее и заботился. 
Физически тяжелую, требующую аккуратно-
сти и, что греха таить, зачастую для подростка 
тягостную работу Зиедонис выполнял вместе с 
отцом и старшим братом Екабом. Вначале без 
особого энтузиазма. До тех пор, пока с помо-
щью отца не удалось узнать и открыть для 
себя поразительную организованность жизни 
пчел, увидеть, насколько эти крылатые насе-
комые трудолюбивы, какую жертвенность они 
проявляют ради семьи и какие разнообраз-
ные, пока не распознанные учеными дей-
ствия они совершают ради самосохранения. 
Человеческому обществу у пчел еще учить-
ся и учиться. Зиедонис признается, что, даже 
отработав на пасеке пятьдесят лет, он не смог 
раскрыть еще тысячи пчелиных секретов, в 
том числе, и касающиеся производимых этими 
маленькими насекомыми целебных продуктов. 
Оказывается, лечебными свойствами облада-
ет даже воздух в пчелином улье, сеансы вды-
хания которого помогают в лечении астмы, 
заболеваний легких и даже онкологических 
процессов, особенно у детей. Доктор рас-
сказывает, что необычный метод уже широ-
ко используют в Украине, энтузиасты в этой 
области работают и в Латвии. Ритманис на 
своей пасеке пока не планирует подобное, так 
как для этого у него слишком мало пчелиных 
семей, к тому же, над ульями нужно строить 
специальные домики, в которых ослабленные 
больные могли бы лежать и вместе с запахами 
меда, воска, прополиса и цветочной пыльцы 
вдыхать здоровье. 

Позитивный побочный эффект
«Деревенская тишина, на фоне которой 

слышен успокаивающий пчелиный рокот, 
порождает хорошие мысли, настраивает на 
единение с природой, позволяет почерпнуть 
силы на преодоление собственной немощи. 
Я лично еще не проверил этот новый метод, 
но допускаю, что со временем такое лече-
ние в наше полное стрессов время станет все 
более распространенным. Поскольку я, хоть и 
несколько в другом виде, позитивный побоч-
ный эффект от своего «медового труда» ощу-
щаю на протяжении всей жизни. Будни медика 
становятся все более напряженными, многие 
пациенты ведут себя очень самоуверенно и 
даже агрессивно. Этому, конечно, есть объяс-
нение, которое зачастую позволяет их оправ-
дать. Но ведь и врач всего лишь человек, а 
он не может позволить себе отвечать в таком 
же тоне. Работа с пчелами укрепляет нервы, и 

спокойствие врача, его чувство юмора и опти-
мизм передаются пациенту. Летом после рабо-
ты я еду на пасеку как в универсальный реа-
билитационный центр для восстановления как 
физических, так и моральных сил. Это дава-
ло мне силы даже в самые тяжелые времена, 
о которых я стараюсь не вспоминать. И поэт 
прав в том, что даже укус пчелы может быть 
сладок, ведь насекомое никогда не делает 
этого специально, со злым умыслом, а лишь в 
случае, когда необходимо честно и самоотвер-
женно защищать себя и свою семью. Если 
ты это понимаешь, то не чувствуешь боли. К 
тому же, известно, что укус пчелы обладает 
целебной силой, что издавна и по сей день 
вместе с пчелиными продуктами используют 
в апитерапии. 

Самый теплый солнечный лучик
Пчеловод не сокрушается о том, что годы 

во второй половине жизни словно ускорили 
свой бег. Вместе с ними приходит и осознание 
ценности всего, что удалось сделать, как в 
собственных глазах, так и в глазах общества. 
Зиедонис и его супруга Марита, с которой 
вместе прожито более 40 лет, признаются, 
что сейчас самый теплый солнечный лучик 
для них – это их десятилетняя внученька 
Элза, которую бабушка с дедушкой с нетер-
пением ждут в своем городском доме каждые 
выходные, чтобы побаловать ее лакомства-
ми со вкусом меда, приготовленными бабуш-
кой.  Пчелиные продукты в их доме постоян-
но используются в течение всего года, чем 
супруги объясняют свою способность проти-
востоять болезням. Зиедонис признает, что 
его сердце сейчас требует более размерен-
ного темпа жизни, но только не за счет забо-
ты о пчелах и защиты их от болезней. Очень 
актуальным это стало в последние годы из-за 
непрогнозируемой, переменчивой погоды, и 
холодной весной этого года особенно.  По его 
мнению, пользы от работы с пчелами все же 
больше, ведь за заботой о них отсеиваются 
все ненужные мысли, с виду кажущиеся таки-
ми важными, но на самом деле совершенно 
лишние, и обращаешься к истинным жизнен-
ным ценностям, о которых пчелы опосредо-
ванно своим примером напоминают. Если бы 
мировые вершители судеб хотя бы немно-
го знали об этом и приняли эти ценности к 
действию, войн и ненависти в мире было бы 
намного меньше, убежден Зиедонис. 

Хобби и работа врача неотделимы 
Пчелы не несут богатые плоды своего 

труда злым и ленивым людям, а пьяниц вооб-

ще близко к себе не подпускают. Родители с 
малых лет приучали Зиедониса к честному 
труду и умеренности, поэтому конфликтов с 
«воспитанницами» не возникало. Образно 
выражаясь, за то время, что они уживаются 
вместе, удалось “притереться характерами», 
и пчелы обычно «с пониманием» относятся к 
усилиям пчеловода по ограничению роения, с 
благодарностью принимают подготовленное 
им питание в холодные месяцы, а также пред-
ложенных для создания новой семьи маток. 
В свою очередь, люди на его первом и един-
ственном рабочем месте в Вентспилсе оцени-
ли его деятельность как «высоко професси-
ональную и честную», в 2008 году выдвинув 
его на Нобелевскую премию местного значе-
ния – Награду города.

«Не скрою, ее присвоение принесло чув-
ство огромного удовлетворения. А на нема-
ленькую денежную премию я купил для того 
времени современную медогонку». Зиедонис 
с долей смущения поясняет, что сладкое 
хобби и работа врача в его жизни неотдели-
мы, они образуют одно целое. Перечисление 
благодарностей, которыми заслуги Зиедониса 
оценили его коллеги – латвийские пчеловоды, 
заняло бы много места. Среди них – почет-
ная грамота «За жизненный вклад в пчело-
водство», награда «Пчеловод года» и грамота 
«Пчеловод общества», а также профессио-
нальное признание – почетный знак «Tempus 
homini» Латвийского общества врачей за 
жизнь, посвященную медицине. Если посту-
пают приглашения, доктор не отказывается 
прочитать лекцию коллегам в своем крае или 
за его пределами, время от времени отправ-
ляется в школы, чтобы рассказать молодому 
поколению об умных и полезных насекомых. 

«Наверное, в Латвии этим занимаются и 
другие мои опытные коллеги, а может быть, 
какие-то другие неизвестные мне факторы 
влияют, но в последнее время я с радостью 
наблюдаю, как в нашей семье появляются 
молодые пчеловоды. Хотелось бы, чтобы эта 
тенденция не была просто веянием моды», – 
выражает Зиедонис осторожный оптимизм. 
Ему хотелось бы, конечно, чтобы его знания 
и пасеку от дедушки переняла внучка Элза. 
Но это, как говорится, в руках Господа, ведь у 
молодых сейчас столько манящих дорог, что 
труд простого пчеловода может показаться 
слишком сложным или скучным. Сам он ни 
разу не пожалел о том, что перенял ремесло 
отца и пошел дальше, изучив его еще более 
глубоко, находя в нем душевный покой и чер-
пая понимание главных жизненных ценно-
стей. 
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В предвыборное время самоуправ-
ления любят демонстрировать 
свою заинтересованность в улуч-
шении условий жизни избирате-
лей, поэтому популярны акции, в 

которых задействованы жители, что позволя-
ет сравнительно легко продемонстрировать 
свою «добрую волю». Вентспилсское самоу-
правление в этом году решило обратиться к 
молодым родителям. Во время акции мамы и 
папы Вентспилса могли прислать свои пред-
ложения относительно необходимых улучше-
ний в городе, а также указывать на недостат-
ки. Интересно, что несколько сотен жалоб 
и предложений руководство самоуправле-
ния преподносит как историю успеха, хотя 
проблемы не новы и не появились с другой 
планеты. Они здесь были всегда, и в основ-
ном самоуправлению о них хорошо извест-
но. Обратимся к порталу самоуправления 
Ventspils.lv, где жалобы обобщены и сооб-
щается о «сделанных шагах» в направлении 
их решения. К сожалению, не все жалобы 
доступны в их изначальном виде, поэтому в 
некоторых разделах можно лишь предпола-
гать, какова же была проблема.

Обзор частной и общественной инфра-
структуры непонятен, как городской бюд-
жет, – в нем можно прочитать только назва-
ния объектов и какие-то решения, которые в 
основном или будут поддержаны в будущем, 
или же требуют внесения в информацион-
ные таблички. Соответственно, не зная, на 
что люди жаловались, трудно понять, были 
ли они услышаны. 

Образование – детских садов 
нет, детские сады обеспечены

В области образования люди преимуще-
ственно жалуются на нехватку мест и слож-
ный процесс подачи заявлений в детские 
сады. В этой связи в ответах самоуправле-
ния можно найти и некий курьез. На пред-
ложение о том, что в Вентспилсе нужен 
частный детсад, звучит ответ: самоуправ-
ление обеспечивает детей учреждениями 
дошкольного образования. Вслед за жало-
бами на нехватку мест этот ответ кажется 
немного странным. К тому же частный дет-
ский сад не может быть открыт самоуправ-
лением, однако его отношение к подобному 
проекту очевидно. 

Поданные предложения и полученные 
ответы позволяют заподозрить еще одну 
проблему – жители не ищут или не знают, 
где искать информацию. Многие родите-
ли жаловались, что не хватает занятий для 
детей старше двух лет, но из ответов сле-
дует, что недостатка в таких занятиях нет 
– есть кабинет Монтессори, плавание и др. 
Схожая ситуация с лекциями для родителей 
и будущих родителей – молодые родители 
в Вентспилсе жалуются на нехватку подоб-
ных занятий. Лекции проводятся, только их 
нужно посещать. Очевидно, самоуправле-
нию нужно подумать, как полезную инфор-
мацию сделать более заметной.

Насколько Вентспилс – дружественный для малыша?
Акция «Вентспилс – дружественный для малыша город» получи-
ла небывалый отклик: несколько сотен сообщений о недостатках и 
шутки в социальных сетях из серии «Интересно, о каком малыше идет 
речь?». 

Медицинские ответы 
на болезненные вопросы

Радостная весть для родителей – тот 
факт, что благодаря акции в Вентспилсской 
поликлинике начал работу аллерголог-пуль-
монолог. Действительно, странно, что такой 
специалист нашелся только сейчас, ведь 
с аллергией сегодня сталкивается боль-
шое количество детей. Однако лучше 
поздно, чем никогда. В области здраво-
охранения основные жалобы на длинные 
очереди, чтобы посетить врача бесплат-
но. Это проблема не только Вентспилса, 
но и всей Латвии. Если хочешь получить 
помощь незамедлительно, открывай коше-
лек – и у врача найдется свободное время. 
Если платить ты не готов, не исключено, 
что ждать придется месяцами. Интересно, 
конечно, что произошло бы, если бы вдруг 
все, кто стоит в длинной очереди, решили 
заплатить? Нужно признать, что ответы на 
жалобы порой невозможно разобрать, как 
почерк врача. Например, один из ответов, 
который повторяется несколько раз, таков: 
«Вентспилсская поликлиника опросила всех 
детских семейных врачей, которые указали, 
что на протяжении всего 2015 года к этому 
специалисту были даны направления 47 
малышам». И какой именно из этого нужно 
сделать вывод? Это много или мало? Это 
ответ на вопрос, сколько малышей было 
направлено к специалисту, а не ответ на 
жалобу по поводу того, что нужно стоять 
в длинной очереди. Еще один достойный 
внимания ответ в том же контексте касает-
ся очереди к зубному врачу: «В Вентспилсе 
оплаченные государством услуги детских 
зубных врачей обеспечивают 9 зубовра-
чебных кабинетов. На домашней страни-
це Национальной службы здравоохране-
ния доступна информация о возможностях 
бесплатного посещения услуг зубного врача 
для детей до 18 лет». По прочтении этого 
ответа возникает ощущение, что человек 
интересовался, где искать информацию. К 
тому же, если вы когда-нибудь посещали 
домашнюю страницу Национальной служ-
бы здравоохранения, вы знаете, что найти 
что-либо там не представляется возмож-
ным. Лучше используйте Google.

Самая радостная новость для буду-
щих родителей – в самом конце докумен-
та: в региональной больнице Северной 
Курземе «Будет заказан художественный 
объект, возле которого смогут фотографи-
роваться молодые родители с малышом, 
выписываясь из родильного отделения». 
Замечательно, правда? 

Увеличивается социальная 
поддержка 

В социальных вопросах – никаких сюрпри-
зов: люди в основном хотят получать более 
крупные пособия. 

С начала 2017 года выросло пособие по 
случаю рождения ребенка. Теперь «каждая 

семья вентспилчан, независимо от уров-
ня доходов, за каждого ребенка получит 
от самоуправления пособие в размере 210 
евро (до этого 157 евро), если оба родите-
ля задекларированы в городе Вентспилсе, 
или в размере 105 евро (до этого 79 евро), 
если только один из родителей задекла-
рирован в городе Вентспилсе». То есть 
лояльность вознаграждается. Нужно отме-
тить, что в Риге, например, единовремен-
ное пособие всего 150 евро, а более чем 
200 евро оно составляет лишь в немно-
гих самоуправлениях. Это единственная 
радостная новость, остальным интересу-
ющимся пособиями пришлось удовлетво-
риться формальными ответами о том, что 
пособий достаточно, их только нужно уметь 
найти. Нужно признать, что одна из жалоб 
касается как раз трудностей с поиском 
информации. Вот ответ, который мог бы 
пригодиться и вам: 

Информация о социальной помощи 
доступна: 
– на портале www.ventspils.lv;
– во время выплаты наиболее популяр-

ных пособий для доступности информации 
создаются отдельные баннеры;

-  В Социальной службе; 
- регулярно информация предоставля-

ется в местных медиа (по ТВ, радио, в газе-
те «Вентас балсс») и на информационных 
экранах; 

- дважды в году организуются инфор-
мационные дни (их очень редко посещают 
молодые люди); 

- на портале www.mammamuntetiem.lv 
- на портале www.godagimene.lv

Развлечения есть, 
но развлечений нет

В разделе, посвященном развлечениям, 
разговор самоуправления и подателей пред-
ложений в какой-то степени напоминает 
кадр из кинофильма, где двое долгое время 
спорят, просто многократно повторяя каж-
дый свою правду. 

В городе не хватает аттракционов для 
маленьких детей – аттракционы есть; нет 
скидок для многодетных семей – скидки 
есть; не хватает мероприятий зимой – меро-
приятий достаточно; слишком мало меро-
приятий в Парвенте – мероприятий хвата-
ет и т. д. 

Интересный поток мыслей вызвало пред-
ложение создать детские игровые комнаты 
в учреждениях культуры и спорта. Когда 
читаешь ответ, создается впечатление, 
что человек, писавший его, пытался убе-
дить сам себя. Вначале твердо: «В Центре 
культуры нет подходящих помещений для 
создания такого места». Затем следует 
логическое откровение: «Маленьких детей 
нельзя оставлять без присмотра, поэтому 
в случае создания игровой комнаты кто-то 
должен присматривать за детьми и зани-
мать их». В продолжение человек следует 
ходу собственной мысли и обнаруживает 
новую проблему: «Мероприятия часто про-
ходят вечером и кончаются поздно, когда 
маленькие дети обычно идут спать». И в 
заключение незаконченное предложение, 
в котором перед нами предстает совсем 
уж неразрешимая проблема: «Также при-
шлось бы думать о том, как человек, при-
сматривающий за ребенком, сообщит его 
родителю, который, например, слуша-
ет в зале концерт, о необходимости…» 
Очевидно, что никакого желания создавать 
детский игровой уголок у автора нет. Автор, 
между прочим, -«ответственная структура 
самоуправления». 

Интересующихся игровой комнатой не 
порадовал и торговый центр «Tobago». 
Известно только, что подготовлен ответ о 
том, что ответ будет: «Социальная служ-
ба 01.07.2016. направила письмо. Был пре-
доставлен промежуточный ответ, что ответ 
находится в процессе подготовки. До 2017 
года ответ не был получен». 

Все проблемы и представленные отве-
ты, а также предложенные решения можно 
увидеть на Ventspils.lv, в разделе Mazulim 
draudzīga pilsēta. 

оценила увиденное. Да, с 10.00 до 14.00 
там были около полутора десятка человек, 
в основном жители ближайших окрестно-
стей. Добираться каждому приходится само-
стоятельно, а для человека с деменцией 
это может оказаться очень сложно. Нужен 
сопровождающий, но об этом должен поза-
ботиться сам клиент или его семья. Как и 
о том, чтобы вернуться домой. К тому же, 
если не нанять специального сопровождаю-
щего, то как с утра, так и в послеобеденное 
время работающему родственнику нужно 
отпрашиваться с работы. Это очень неудоб-
но, если не сказать невозможно. Хотя поло-

жительным моментом является тот факт, 
что для клиентов нахождение здесь и горя-
чий обед – бесплатно. Даце считает, что от 
людей, реализующих проект, ожидать еще и 
обеспечения транспортом и услугами сопро-
вождающего было бы слишком, а вот само-
управление было бы обязано пойти навстре-
чу. Наиболее энергичные уже получили от 
города деньги на подобные цели. Таким 
образом город уже поддерживает, напри-
мер, незрячих людей, которых автобус само-
управления доставляет от места жительства 
до библиотеки, где им читают вслух периоди-
ческие издания или книги. Правда, приходи-
лось слышать, что читают, якобы по прось-
бе собравшихся, тексты из периодики, про-

славляющие местную власть и критикующие 
оппонентов. Но каких только чудес не случа-
ется в предвыборный период?

Что касается обслуживания лиц с демен-
цией, то Даце слышала, что очень многие, 
кому такая помощь необходима, не инфор-
мированы о такой возможности. Доктор 
Калниня также заметила, что с удовольстви-
ем предложила бы некоторым своим паци-
ентам воспользоваться этой возможностью, 
но не имела о ней информации. Даце была 
настроена предложить думе работать, чтобы 
привлечь средства для строительства тако-
го дома и на левом берегу Венты, установив 
для клиентов время, которое было бы удоб-
но и их близким. 

Было да прошло и быльем поросло
 Окончание. Начало на 3 стр.
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Латвийские «долгожители»
Начнем со своей страны, ведь здесь нам 

все известно и понятно. Маленькие горо-
да оставим в стороне и обратим свое вни-
мание на мэров крупных городов. На пер-
вом месте – никаких сюрпризов – Айварс 
Лембергс с 29-летним стажем мэра. Он нахо-
дится в своей должности еще со времен, 
когда существовала Латвийская Советская 
Социалистическая Республика – с 1988 
года. Карьера Лембергса в Вентспилсе раз-
вивалась в связи с работой в Латвийской 
Коммунистической партии (ЛКП). Во вто-
рой половине 80-х годов прошлого века 
он был секретарем комитета компартии 
Вентспилсского района. В конце 1987 года 
Лембергс был рекомендован на более высо-
кую должность в Центральном комитете ком-
партии ЛССР и стал инструктором ЦК ЛКП. 
Летом 1988 года он, по рекомендации ЦК 
ЛКП, был приглашен вернуться в Вентспилс, 
чтобы руководить городским исполкомом. В 
декабре 1988 года решением Совета народ-
ных депутатов Вентспилса он стал предсе-
дателем исполнительного комитета Совета 
народных депутатов Вентспилса. 

Несмотря на то что, как пишет портал 
«Delfi», с 2007 года прокуратура, которая 
обвиняет политика во взяточничестве в 
особо крупных размерах и других престу-
плениях, которые связаны с конфликтом 
интересов и использованием служебного 
положения, наложила на него определен-
ные запреты, в том числе, запрет исполнять 
обязанности председателя думы, это огра-
ничение Лембергс обошел, некоторые пря-
мые обязанности мэра делегировав своим 
заместителям. 

Конкуренцию Лембергсу мог бы попы-
таться составить елгавский мэр Андрис 
Равиньш, если бы в девяностые годы он не 
решил идти в большую политику и опробо-
вать министерское кресло, таким образом, 
потеряв пару лет. Но и со всеми перерыва-
ми его стаж мэра составляет 23 года. Третье 
и четвертое места делят мэр Лиепаи Улдис 
Сескс и мэр Екабпилса Леонид Салцевич, у 
каждого из которых стаж городского главы 
составляет по 20 лет. 

У эстонцев – без истории 
успеха мэров

Далее перейдем к Эстонии, которая в 
последние годы является для латышей 
мерилом ценностей. Может быть, ключ к 
истории успеха эстонцев в том, что города-
ми там руководят уже десятки лет одни и те 
же люди? Ничего подобного. В Таллинне, 
как в столице, мэры менялись практически 
как картинки в калейдоскопе, дольше всех – 
восемь лет – в этой должности продержал-
ся Эдгар Сависаар. В Тарту дольше семи 
лет никто не проработал, в Вильянди – не 
дольше четырех. После Сависаара второй 
«долгожитель» среди руководителей само-
управлений в Эстонии – мэр Пярну Томас 
Кивимяги, который в своем кресле уже вось-
мой год.  

Литва: скандалы 
и короткие сроки

Хорошо, раз у эстонцев нет настоящих 
«долгожителей», посмотрим, как обстоят 
дела ближе к Вентспилсу – в Литве. В 
Вильнюсе за годы независимости сменились 
несколько мэров, однако рекордсменом 
является Артурас Зуокас, который руково-
дил городом в первый раз в период с 2000-
го по 2007 год. Слово «руководил» здесь 
может быть использовано лишь условно, 
поскольку в первые пару лет его деятель-
ность сопровождали непрерывные сканда-

Самоуправления – феодальные 
владения политиков?
В преддверии выборов в самоуправления мэр Вентспилса Айварс Лембергс выдерживает достойную гроссмейстера паузу, не раскрывая, гото-
вится ли он уже в который раз принять участие в выборах и вновь претендовать на кресло мэра, в котором он находится вот уже в течение 29 
лет. Тем временем портал manabalss. lv начал сбор подписей за установление максимального срока полномочий мэра – не более двух созы-
вов. «Один из краеугольных камней демократии – регулярная смена власти, но в данный момент во многих местах политики считают самоу-
правления своими феодальными владениями. Мы хотим это изменить!» – указывают авторы инициативы. В связи с этим интересно было бы 
проследить, есть ли в соседних государствах мэры, которые управляют своими городами так долго. 

лы, обвинения в коррупции и использова-
нии служебного положения. Например, он 
подарил 61 гектар земли предприятию, кото-
рое принадлежало приближенным к мэру 
бизнесменам. Неудивительно, что в опро-
се, который проходил в 2007 году, литовцы 
назвали его среди трех самых, по их мне-
нию, коррумпированных политиков. Это не 
помешало ему в 2011 году снова победить в 
выборах и в последующие четыре года быть 
на посту столичного главы. В общей сложно-
сти в кресле мэра он провел лишь 11 лет, что 
в сравнении с Айваром Лембергсом непри-
лично мало, – и это несмотря на то, что их 
обоих объединяют нелады с правоохрани-
тельными органами… 

Второй крупнейший литовский город, 
Каунас, очень далеко от столичного рекор-
да. Скорее, этот город мог бы претендовать 
на противоположный рекорд – как город с 
самым большим количеством мэров. С 1990 
года городом руководили 16 мэров – значит, 
в среднем каждый из них провел в кресле 
примерно полтора года… 

В литовском городе, находящемся к 
Вентспилсу ближе всего и конкурирующем 
за транзитные грузы, – Клайпеде не замече-
но монархистских устремлений: с 1990 года 
здесь сменилось семеро мэров, но доль-
ше всего – 11 лет – в этой должности был 
Римантас Тарашкявичюс. В свою очередь, 
в четвертом по величине литовском городе 
Шяуляе было девять мэров со сравнительно 
скромными сроками полномочий. 

Белорусский порядок 
Даже в не особенно демократическом 

духе управляемой Беларуси не распростра-
нена мода усесться в кресло городского 
главы чуть ли не на всю жизнь. К примеру, 
Исполнительным комитетом Минска (там и 
сегодня так называются самоуправления) за 
последние 27 лет руководили шесть чело-

век – и не один из них не задержался в 
должности дольше девяти лет. Нужно ска-
зать, что информацию о руководстве бело-
русских городов за последние пару десятков 
лет найти довольно сложно, все же, если мы 
посмотрим на биографии нынешних руково-
дителей крупнейших городов этой страны – 
Витебска, Могилева, Бреста, Гомеля, то уви-
дим, что ни один из них не был в этой долж-
ности дольше десяти лет. 

В качестве образца для объективного 
сравнения Россия не подходит, поскольку 
по поводу назначения или отстранения от 
должности глав городов нередко свое слово 
говорит Кремль, поэтому спорный вопрос, 
насколько личность руководителя города 
соответствует народной воле. 

Скандинавские мэры
Ради интереса можем посмотреть, что 

происходит на другом берегу Балтийского 
моря. Может быть, там существует традиция 
избирать мэров пожизненно? Наверное, все 
же нет, хотя и там присутствуют отдельные 
«долгожители»: в кресле мэра Стокгольма 
девять лет (1992–2001 гг.) провел Ульф 
Адельсон, в свою очередь, в Гётеборге 
целых 15 лет (с 1994-го до 2009 года) хозяй-
ничал Горан Йохансон. Ближе всего к рекор-
ду Лембергса, но без малейшей возмож-
ности его превзойти, стоит родившийся в 
Эстонии Ильмар Реепалу, который 19 лет 
(1994–2013 гг.) исполнял обязанности мэра 
Мальме. Чтобы картина была полной, мы 
не можем проигнорировать Финляндию. 
Нынешний мэр Хельсинки Юсси Паюнен в 
должности с 2005 года, то есть 12 лет, а его 
предшественница Эва Рита Сиитонен была 
главой города в течение девяти лет. Во вто-
ром по величине городе – Эспоо рекорд при-
надлежит Маркетт Кокконен – 15 лет, с 1995-
го до 2010 г. Ближе всего к рекорду господи-
на Лембергса – бывший мэр Тампере Ярмо 

Рантанен – 22 года в должности главы горо-
да (1985– 2007 гг.). 

Польские паны
И в заключение Польша. И там динозавры 

не живут. Мэры Варшавы менялись в основ-
ном каждые три-четыре года, исключение 
составляет Ханна Беата Гронкевич-Вальц, 
которая в этой должности находится вот уже 
с конца 2006 года. То есть немногим более 
десяти лет. Мэр Кракова Яцек Майхровски 
является главой города 15 лет, с 2002 года. 
Третий по величине польский город Лодзь 
ничем не удивляет, во всяком случае, в 
период после 1989 года – всего было десять 
мэров, самый длительный период правления 
– восемь лет. Только если покопаться в дале-
ком прошлом, то наконец мы сможем найти 
равноправного конкурента Лембергсу – его 
звали Владислав Пеньковский, и в крес-
ле главы города Лодзь он пробыл 32 года! 
Однако, поскольку его правление началось 
еще в позапрошлом столетии (1882–1914 гг.), 
то не совсем корректно включать его в наш 
ТOP. Довольно надолго в кресле мэра заси-
делся глава Познани Рышард Гробельный 
– 19 лет, с 1998 года, а у его коллеги из 
Гданьска Богдана Олешека стаж немногим 
меньше – только 16 лет, с 2001 года. 

Обобщая всю эту статистику, пришлось 
погрузиться в раздумья – есть ли у нас повод 
гордиться тем, что рядом с нами – человек, 
который по сравнению со всеми соседними 
государствами сумел удержаться в кресле 
мэра дольше всех, или все-таки здесь осо-
бенно восхищаться нечем? Такое длитель-
ное пребывание в должности – хорошо ли 
это, или это путь к стагнации? В конце кон-
цов, вспомним, что и при советской власти 
лидеры держались за свои кресла, пока не 
падали с них, умирая естественной смер-
тью. Чем закончилась советская власть, 
кажется, никому рассказывать не нужно. 
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больнице, заботиться о том, чтобы удер-
жать врачей высокого класса, специали-
стов и привлечь в медицинские учреж-
дения Вентспилса, в свою очередь пен-
сионерам, инвалидам и многодетным 
семьям предложат из средств самоу-
правления частично покрывать стои-
мость получения различных платных 
услуг, в том числе профилактических.  

У объединения есть несколько заду-
мок, способствующих развитию образо-
вания, культуры и спорта – предложить 
городу подготовку необходимых квали-
фицированных специалистов, по мере 
возможности увеличить заработную 
плату вентспилсских педагогов, сделать 
богаче культурную и спортивную жизнь 
Вентспилса, обеспечить более широкую 
поддержку вентспилсским профессио-
нальным и любительским художествен-

ным коллективам, привлекая к участию 
в них вентспилчан.   В свою очередь для 
детей и молодых людей, которые зани-
маются спортом и активно участвуют в 
спортивной жизни, планируется создать 
необходимую физиотерапию как метод 
превенции и доступную всем спортсме-
нам службу реабилитации.  

Мы уже сообщали о том, что в начале 
апреля представители этих трёх партий 
– «Единство» – член Вентспилсского 
отделения Гиртс Валдис Кристовскис, 
«Латвийское региональное объедине-
ние» – руководитель Вентспилсского 
отделения Раймондс Калниньш и 
«Национальное Объединение» – руко-
водитель Вентспилсского отделения 
Бруно Юршевицс – подписали общее 
соглашение об участии в выборах само-
управлений в Вентспилсе. 

18 апреля в Латвии всего было заяв-
лено 1002 кандидата, которые пред-
ставляют 52 списка. В Вентспилсе пер-
выми свой список подало «Согласие». 
Кандидатом от этой партии на пост 
мэра Вентспилса является Виталий 
Трушевицс, который в настоящее 
время также является единствен-
ным депутатом от партии «Согласие» 

в Вентспилсской городской думе. 20 
апреля свой список также планирова-
ла подать и партия “Latvijai un Ventspilij” 
(«Латвии и Вентспилсу». Кандидат на 
должность мэра Вентспилса от этой 
партии – Айварс Лембергс. 

Решение об участии в выборах само-

управлений в Вентспилсе также при-
няла политическая партия “KPV LV”. 
Эта партия готовит независимый спи-
сок для Вентспилса и призывает: «Иди 
в список!». 

Выборы самоуправлений пройдут 3 
июня. 

От объединения “Ventspils atdzimšanai un uzplaukumam” 
на выборы в Вентспилсскую думу заявлены 16 кандидатов  
 Окончание. Начало на 1 стр.

Латвия является полноправной страной-у-
частницей Организации Северо атланти-
ческого договора или НАТО с 2004 года, и 
это предусматривает выполнение некото-
рых важных функций. Одна из особо важ-
ных функций – это возможность принять 
подразделения союзнических вооружен-
ных сил государств-участниц НАТО. 

Пришло время кораблям и грузам 
НАТО вернуться в Вентспилсский порт 

На протяжении определенного вре-
мени корабли флота НАТО использовали 
самые крупные порты Латвии, в том числе и 
Вентспилсский порт. Например, в прошлом 
году в Вентспилсский порт всего вошло 11 
таких кораблей, в течение последних трёх 
лет в целом – три десятка. То, для каких нужд 
используются Вентспилсский, Рижский или 
Лиепайский порты, главным образом решает 
сама организация НАТО, Министерство обо-
роны и посольство США.  

Совсем недавно на работающем в 
Вентспилсском порту предприятии “Noord 
Natie Ventspils Terminals” гостили экспер-
ты обеспечения и поддержки флота НАТО, 
чтобы на месте убедиться в том, как в насто-
ящее время работает Вентспилсский порт, 
принять участие в мероприятии анализа 
готовности его управления и обследовании 
причала предприятия “Noord Natie Ventspils 
Terminals”.  Экспертов интересовали аспекты 
безопасности, а также они хотели оценить 
ситуацию и возможности для отправки гру-
зов НАТО для планируемых в будущем воен-
ных учений в Латвии. 

Хотя у города Вентспилса имеется и пла-
чевный опыт, когда несколько лет тому 
назад, во время визита в Вентспилс одного 
из кораблей НАТО возник острый конфликт 
между бравурными вентспилчанами и моря-
ками НАТО. “Тогда «хозяин» города Айварс 
Лембергс в очередной раз, направил, мягко 
говоря, негостеприимные высказывания в 
адрес НАТО, договорившись даже до срав-
нений с оккупантами. Как известно, то с тех 
пор НАТО включило Вентспилс в чёрный 
список, и грузы НАТО через Вентспилсский 
порт больше не отправляются», сказал 
после встречи бывший министр обороны 
Гиртс Валдис Кристовскис, который руково-
дил соответствующим министерством в то 
время, когда Латвия была на пути вступле-
ния в НАТО, о чём он недавно написал книгу.  

Во время встречи с экспертами обеспече-
ния и поддержки флота НАТО Гиртс Валдис 

Кристовскис убе-
дился в профес-
сиональной под-
готовке и жела-
нии сотрудни-
чать во время 
приближающего-
ся выполнения 
миссии НАТО 
п р ед с т а в и т е -
лей и службы 
Вентспилсского 
порта, и тер-
минала “Noord 
Natie Ventspils 
Terminals”, и 
Национальных 
Вооруженных сил Латвии.  «Параллельно 
с этим я начал углублённое исследова-
ние, как восстановить привлекательность 
Вентспилса в глазах США и служб обеспе-
чения и планирования поддержки НАТО – в 
процессах поддержки латвийской принима-
ющей стороной.  Я уверен, что, если будет 
формироваться взвешенная, дальновидная 
и ответственная политика самоуправления, 
то корабли и грузы НАТО вернуться на при-
чалы Вентспилса», выразил уверенность 
Гиртс Валдис Кристовскис. 

Г. Кристовскис подчеркнул, что одна из 
самых важных функций Латвии как стра-
ны-участницы НАТО – это «способность при-

нять подразделения союзнических воору-
жённых сил стран-участниц НАТО на своей 
земле, особенно тогда, если нужна поддерж-
ка НАТО в ситуациях угрозы Латвии». 

«Это решающая способность, если хотим 
в ситуации угрозы получить военную под-
держку незамедлительно, то есть, в тече-
ние нескольких месяцев, нескольких недель 
или даже нескольких дней, даже несколь-
ких часов. НАТО называет это “Host Nation 
Support” или «способность поддержки прини-
мающей страны. Это означает, что государ-
ство, которое ждёт военной помощи, должно 
серьёзно готовиться к этому моменту. Речь 
идёт не только о бытовых условиях, но и о 

портах, аэродромах, инфраструктуре дорог и 
быстром сотрудничестве обслуживающих их 
служб. Это особенная, но решающая воен-
ная способность. Все порты Латвии, в том 
числе и Вентспилсский порт, должны быть в 
состоянии профессионально и активно уча-
ствовать в обеспечении этой важной для 
безопасности Латвии функции», подчеркнул 
Гиртс Валдис Кристовскис. 
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Труд на вес золота
Жительница Вентспилса Даце Корна – 

одна из тех, кто в интересах близких и ради 
собственного блага старается следить за 
процессом развития или спада и по возмож-
ности объективно его оценивать. Несмотря 
на многие несомненные достижения в упо-
мянутых областях, Даце указала газете 
Ventspilnieks.lv и на когда-то очень популяр-
ные среди вентспилчан инициативы, которые 
более не продолжаются. Как одну из самых 
значимых Даце Корна упомянула основан-
ный в Вентспилсе в 1996 году по инициати-
ве городской думы локальный Центр здоро-
вья полости рта (ЦЗПР). Он был создан как 
структурное подразделение Школьной упра-
вы самоуправления с целью способствовать 
профилактике заболеваний ротовой полости 
у детей. Он стал первым в Латвии центром 
подобного рода, а роль руководителя при-
няла на себя стоматолог-гигиенист Бирута 
Гейге. Она была единственным штатным 
работником этого центра, чью работу опла-
чивала городская дума.

Трудно вкратце описать все, чего Бирута 
Гейге в сотрудничестве с руководителями 
школ и дошкольных учреждений, городскими 
стоматологами добилась в области улучше-
ния состояния здоровья ротовой полости у 
детей, потому что основные показатели здо-
ровья зубов уже за первые пять лет улуч-
шились наполовину по сравнению с преды-
дущим периодом. Проводились увлекатель-
ные познавательные мероприятия, в том 

Было да прошло и быльем поросло
Это не будет ностальгическим 
рассказом о том, что раньше 
трава была зеленее, а небо 
голубее. Мы поговорим 
о недалеком прошлом 
Вентспилса, когда по 
инициативе городского 
самоуправления и при 
его поддержке публично 
были начаты на самом 
деле ценные мероприятия 
в области образования, 
здравоохранения и в 
социальной сфере. А затем 
потихоньку пошли на убыль 
или сошли на нет, уступив 
место, может, не настолько 
нужным, но более модным, 
можно даже сказать, 
популистски-рекламным 
мероприятиям, которые, тем 
не менее, незамедлительно 
приносят славу отцам и 
крестным отцам города. 

числе введение программы по использова-
нию фтора. Набираться опыта в Вентспилс 
приезжали работники ЦЗПР со всей Латвии, 
и Бируту вместе с популярным детским 
ансамблем «Юрас акментини» приглашали 
в детские сады и школы всей страны, где 
она демонстрировала методы своей работы. 
Гадать, чем это кончилось, не придется, ска-
жем сразу: руководитель управления образо-
вания городской думы в июне 2009 года при-
нял решение о том, что в связи с сокращени-
ем штата в управлении образования Бирута 
Гейге уволена. Поскольку она была един-
ственным работником ЦЗПР, он фактически 
перестал существовать в Вентспилсе, хотя 
формально не был ликвидирован. Бирута, 
будучи высоким профессионалом своего 
дела, еще некоторое время работала в реги-
ональном ЦЗПР в Кулдиге, заслужив титул 
«Зубной гигиенист – гордость Курземе», и 
одной из первых в стране получила высо-
кую награду Латвийской ассоциации стома-
тологов-гигиенистов «Золотая зубная щетка 
– 2012». Ей было трудно смириться с раз-
меренным темпом жизни пенсионера, но 
начала привыкать. Только, с точки зрения 
профессионала, вызывает сожаление, что 
в Вентспилсе до сих пор не подумали о том, 
как помочь людям, у которых внезапная зуб-
ная боль возникла в праздничные или выход-
ные дни. 

Родители с особыми 
потребностями?

В свободное от домашних забот время 
энергичная специалист посещает школы, в 
которые ее приглашают рассказать о тон-
костях зубной гигиены, в том числе, и в те, 
в которых учатся ее внуки. Грустно, что все 
так закончилось, признает Даце, ведь обу-
чение поддержанию здоровья полости рта 
не проходит за один раз, его нужно прово-
дить с каждым последующим поколением. 
Она допускает, что полностью эта работа не 
прекратилась, но нет больше той увлеченно-
сти, которая была во времена Бируты, кото-
рая сотрудничала с фирмами, занимающи-
мися средствами по уходу за полостью рта, 
и местными стоматологами. Вентспилчане в 
этой связи иронизируют, что нужно дождать-

ся, когда прорежутся зубки и потребуют ухода 
у годовалого малыша городского мэра, тогда 
самоуправление, может быть, вспомнит, что 
и другим детям, менее обеспеченных роди-
телей, такие услуги необходимы. Прецедент 
есть – когда Айварс Лембергс начал прогули-
ваться с коляской своего сына, в городе сде-
лали более низкими бордюры у тротуаров, 
стали лучше посыпать гравием парковые 
дорожки, оборудовать специальными указа-
телями места стоянки автомашин для удоб-
ства родителей с детьми. А еще поговарива-
ют, что А. Лембергс заблаговременно начал 
заботиться, чтобы обеспечить своему малы-
шу первое учебное заведение, поскольку за 
огромные деньги для нужд начальной школы 
было перестроено старинное здание в цен-
тре города, в котором прежде была вечер-
няя школа и по особой программе обучались 
дети ромов. 

От думы ожидают 
и нетрадиционного отношения

Как отмечает Даце, проблемы с состо-
янием здоровья молодежи неоднократно 
отмечали и знакомые ей семейные врачи. 
Астрида Ария Калниня, которая совсем 
недавно ушла на пенсию и получила награду 
за то, что почти пятьдесят лет своей жизни 
посвятила здоровью вентспилчан, заметила, 
что в последнее время от молодых людей и 
их родителей поступает все больше жалоб 
на нарушения осанки и проблемы со спи-
ной. Доктор понимает: для того, чтобы в 
школе ввести занятия по коррекции осан-
ки, пришлось бы уменьшить часы, отведен-
ные на учебные предметы. Но медик вспо-
минает, что раньше такие занятия проводи-
лись. Однако эту проблему нужно решать 
на государственном уровне, и почему бы 
Вентспилсу не инициировать этот процесс? 
Проблему она видит и в неблагополучных 
семьях, или семьях малообразованных роди-
телей, в которых дети не посещают школу, 
неделями ходят немытые, страдают от вшей.  
«Ситуация не настолько плоха, чтобы детей 
изымать из таких семей, нужен только более 
серьезный контроль со стороны социальных 
служб и зачастую хотя бы небольшая мате-
риальная помощь, превышающая формаль-

но установленный уровень. Возможно, нор-
мативы не позволяют самоуправлению пре-
доставить таковую, но оно могло бы позабо-
титься о таких несчастных другим способом, 
хотя бы побуждая к этому благотворителей, 
которых в Вентспилсе точно можно найти. 
Семейным врачам сложно незамедлитель-
но направить пациента к нужным специа-
листам, поскольку зачастую к ним длинные 
очереди, а на посещение частного врача у 
человека просто не хватает денег. И хотя 
самоуправление утверждает, что делает все 
возможное для привлечения нужных специ-
алистов на постоянную работу в Вентспилс, 
многие из них на прием все еще приезжают 
из Риги или других городов», – и по сей день 
за здоровье вентспилчан переживает А. А. 
Калниня. 

Помогают формально, 
а не по существу

Около трех лет назад в Вентспилсе рас-
пространилась информация, что при под-
держке проекта Европейской экономической 
зоны и Фонда общественной интеграции 
Курземский комитет Латвийского Красного 
Креста и общество «Инкубатор интеграции» 
реализуют проект «Уменьшение риска соци-
альной отверженности для лиц с деменци-
ей». Цель проекта – обеспечить ряд реаби-
литационных мероприятий и услуг прожи-
вающим в Вентспилсе и крае лицам, спо-
собствуя их включению в социальную среду. 
Сообщалось, что в Парвенте, на улице 
Талсу, 39, каждый рабочий день ожида-
ют людей, страдающих деменцией, чтобы 
совместно с соответствующими специали-
стами и специально обученными волонтера-
ми тренировать необходимые в быту навыки 
и участвовать в творческих мероприятиях. 
Чтение газет, слушание музыки, знакомство 
с искусством, тренировка памяти, консульта-
ции для членов семей клиентов – это лишь 
часть предложений авторов проекта. В каче-
стве его общей стоимости называлась сумма 
в 21 750 евро. 

Даце Корна на этой неделе (18.04) побы-
вала на Талсу, 39, и весьма скептически 



Самоуправления 
– феодальные 
владения политиков?

Пришло время 
кораблям и грузам 
НАТО вернуться в 
Вентспилсский порт 

Быть на гребне 
хоккейной 
волны 

Было да прошло и 
быльем поросло. 
Разговор с Даце 
Корной 2 стр. 3 стр. 5 стр.
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Кандидатом в мэры Вентспилса и 
лидером списка от этого объедине-
ния является вентспилчанин, бывший 
министр обороны и иностранных дел 
и депутат Европейского Парламента 
Гиртс Валдис Кристовскис.   

Под вторым номером свою кан-
дидатуру выставляет член совета 
Вентспилсского торгового порта, прези-
дент общества «Балтийская ассоциа-
ция – транспорт и логистика» и присяж-
ный адвокат Инга Антане, а под третьим 
номером – руководитель Вентспилсского 
отделения Национального объединения 
Бруно Юршевицс.  Далее в списке сле-
дуют Даце Корна, Айвис Ландманис, 
Анжелика Юршевица, Оярс Гринбергс, 
Раймондс Калниньш, Гита Ревалде, Угис 
Голдманис, Иварс Ландманис, Эдвардс 
Ратниекс, Эдгарс Удрис, Линардс Гулбис, 
Янис Маккарс и Виго Свикекалнс. 

«В создании программы мы базирова-
лись на нашей убеждённости, как сде-
лать город Вентспилс процветающим и 
сильным в дальнейшие годы. Это наше 

От объединения “Ventspils atdzimšanai un 
uzplaukumam” на выборы в Вентспилсскую 

думу заявлены 16 кандидатов  

Представители Вентспилсского отделения трёх политических партий – «Единства», 
«Национального Объединения» и «Латвийского регионального объединения» в среду подали 
в избирательную комиссию города Вентспилса Центральной избирательной комиссии 
(ЦИК) свой список кандидатов на участие в выборах самоуправлений. В выборах на места в 
самоуправлении города Вентспилса заявлены всего 16 кандидатов. Девизом списка будет – 
“Ventspils atdzimšanai un uzplaukumam” («К возрождению и расцвету Вентспилса»). 

намерение, которое планируем реали-
зовать в случае победы. Наш список 
составляют профессионалы различных 
отраслей с большим опытом и знаниями 
в своей сфере. Ни один из кандидатов 
не является случайным, наша коман-
да формировалась осознанно, и ей по 
силам будет реализовать перемены в 
городе», отметил лидер объединённого 
списка Гиртс Валдис Кристовскис. 

Программа списка в 4000 знаков – 
обширная, в ней предусмотрено обра-
тить внимание на рост города и благо-
получие его жителей, создавать новые 
рабочие места, способствовать пред-
принимательской деятельности, под-
держивать развитие порта и улучшить 
качество жизни. Особое внимание уде-
лено и демографии, здравоохранению и 
инновациям, а также культуре и спорту. 

Объединение обещает способство-
вать благополучию жителей города 
Вентспилса и содействовать расцвету 
города, создавать свободную рыночную 
экономику, таким образом стимулируя 

предпринимателей вести целенаправ-
ленную хозяйственную деятельность и 
создавать новые рабочие места, восста-
новить статус и репутацию Вентспилса 
как крупного транзитного города, спо-
собствовать развитию малого и сред-
него предпринимательства, устранить 
препятствия для создания новых пред-
приятий и их деятельности.  

Объединение хотело бы прекратить 
нечестную конкуренцию в предприни-
мательской деятельности, развернуть 
особую программу поддержки, чтобы 
молодые люди могли влиться в рабо-
чую среду или начать предпринима-
тельскую деятельность. 

Также политические силы обещают 
вернуть Вентспилсу статус ведущего 
Балтийского порта, а также улучшить 
производительность порта, чтобы он 
смог быть конкурентоспособным среди 
портов Европы, также обеспечить бла-
гоприятную среду и паритетные отноше-
ния к инвесторам, таким образом рас-
ширив возможности привлечения новых 

инвестиций. Объединение также обеща-
ет заботиться об использовании в порту 
дружественных по отношению к окружа-
ющей среде технологий, об уменьшении 
загрязнения и влияния на среду.   

Объединение также планирует созда-
ние в Вентспилсе социальных домов, 
социальных и групповых квартир и для 
социально малозащищенных жителей, 
в том числе для семей с детьми, создав 
программу социальных услуг для семей с 
детьми, чьи родители работают за рубе-
жом, а также усовершенствовать систе-
му социальной поддержки так, чтобы 
семьи могли жить в Вентспилсе при 
хорошем уровне благосостояния. Есть 
также замысел – открыть центр психо-
соматического здоровья и отдыха. Также 
пенсионерам, инвалидам, репрессиро-
ванным лицам и многодетным семьям 
будет обеспечено бесплатное передви-
жение на общественном транспорте.  

Объединение также обещает забо-
титься о развитии доступного семьям 
жилого фонда, обеспечить льготы по 
налогу на недвижимую собственность 
в размере 50% тем жителям, кото-
рые задекларировали место житель-
ства на своей недвижимой собствен-
ности.  Планируется также содейство-
вать доступности услуг в Вентспилсской 


